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Irak Ambargosunun Bölgeye Etkileri Arama Toplantısı 

Toplantı Programı 

Toplantı Yeri : 
Diyarbakır Ticaret ve Sanayi Odası 

1Şubat2000 

13.30-14.30 Açılış Konuşmaları 

Dr. l.H. Olcay ÜNVER 
GAP idaresi Başkanı 

Beclrettin KARABOÖA 
Güneydoğu Sanayici ve 
lşadamlan Derneği Başkanı 

Kutbettin ARZU 
Diyarbakır Ticaret ve Sanayi 
Odası Başkanı 

Seyhan AYDINLIGIL 
Birleşmiş Milletler Kalkınma 
Programı (UNDP) 
Türkiye Temsilci Yardımcısı 

14.30-15.00 Dr. Şükrü ELEKDAG 
Emekli Büyükelçi 
"Uluslararası ilişkiler 

Açısından 
Irak Ambargosun 

15.00-15.15 Ara 

15.15-15.45 Prof. Dr. Orhan MORGIL 
"Irak Ambargosunun 
Ekonomik Etkilerin 

15.45-16.15 Mehmet ASLAN 
Gaziantep 
Ticaret Odası Başkanı 
"Yerel Perspektif" 
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2 Şubat 2000 

09.00 Beyin Fırtınası 1. Tur 

10.30 Ara 

10.45-12.00 Beyin Fırtınası 2. Tur 

12.00-12.30 Kapanış 
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Ön söz 

Birleşmiş Milletler Güvenlik Konseyi'nin 687 sayıl ı kararı gereğince, 1991 yılında lrak'a yöne
lik olarak uygulanan ambargo hali hazırda devam etmekte ve dolayısıyla uygulamanın Bölge 
ekonomisine verdiği zararlarda her geçen gün katlanarak artmaktadır. 

Bölge ekonomisini önemli ölçüde etkileyen Irak Ambargosu sadece Bölgede'ki ihracatı değil 

Türkiye'nin ticari ilişkilerini de ciddi bir zarara uğratmıştır. Ambargo öncesi ülkemiz için çok 
önemli bir dış ticaret partneri olan Irak 2-2.5 milyar dolarlık yıllık ticaret hacmi ile ilk 4 ülke ara
sında yer almakta idi, ancak, ambargo sonrası dış ticaret hacminde büyük düşüş yaşanmış, 

örneğin 1996 yılı içinde lrak'a ihracatımız 207 milyon dolar olarak gerçekleşmiştir. Dış ticare
tin yanı sıra, yurtdışı müteahhitlik hizmetleri, karayolu ve transit taşımacılık ve petrol boru hat
tı gibi konularda da Türkiye önemli zararlara uğramıştır. 

Ambargo'nun Türkiye ekonomisine verdiği zararlardan en büyük payı Güneydoğu Anadolu 
Bölgesi almıştır. Ambargo öncesi Bölge'den yapılan ihracatın büyük bir kısmının lrak'a yapıl
makta olması ve Ortadoğu ülkelerine yapılan ihracatta lrak' ın transit konumunda olması , am
bargo sonrası Bölge'deki bazı sektörleri adeta durma noktasına getirmiştir. Diğer bir deyişle 
sadece Bölge sanayicisi ve ihracatcısı değil; nakliyeciler, oto tamircileri, otel ve moteller, yol 
güzergahındaki benzin istasyonları , lokantalar ve hayvancılık sektörü gibi irili ufaklı birçok sek
tör olumsuz olarak etki lenm iştir. 

Ambargonun sosyal boyutu ise Bölge'de göç ve işsizliği daha da arttırmış olmasıdır. 

Bölgeyi böylesine etk ileyen ambargo ile ilgili olarak Güneydoğu Sanayici ve lşadamları Der
neği (GÜNSIAD), Diyarbakır Ticaret ve Sanayi Odası ve Diyarbakı r GAP-GIDEM işbirliğiyle, 1-
2 Şubat 2000 tarihinde Diyarbakır'da ambargoyu tüm yönleriyle tartışan ve çözüm önerileri 
getiren "Irak Ambargosu'nun Bölge'ye Etkileri" konulu bir arama toplantı sı düzenlenmişti r. 

Toplantıda katılımcılar GAP-GIDEM'e sonuçların nasıl bir izleme sürecine tabi tutulacağını 
sormuşlard ır. işte bu çalışma izleme sürecinin bir parçasıdır. 

Toplantının en öneml i özelliklerinden biri uzlaşma sağlanan konuların çokluğudur. Bunda böl
gedeki işadamlarının ambargo ile ilgili sorunlarla ilk elden karşı karşıya olmalarının katkısı bü
yüktür. 

Kitabın ilk bölümünde toplantının ilk gününde sunu lan bildiriler ve tartışmalar, ikinci bölümde 
ise ikinci gününde ZOPP tekniğiyle yapılan beyin fırtınasının moderasyon raporunu bulacak
sınız. 

Toplantı 'nın fikir aşamasından itibaren yanımızda olan Birleşmiş Milletler Kalkınma Programı 
Türkiye Temsilcisi Sayın Alfredo Witschi-Cestari ve GAP idaresi Başkanı Dr. l.H. Olcay Ünver 
ile bu kitab ın hazırlanmasında emeği geçen GAP idaresi personeline değerli katkılarından ötü
rü teşekkür ederiz. 

Diyarbakır GAP-GIDEM GÜNSIAD Diyarbakır TSO 



Irak Ambargosunun Bölgeı•e Etkileri Arama Toplantısı 

Açılış Konuşmaları 

NURCAN BAYSAL 
GAP Girişimci Dwdleme- Yı;n/endimıe Merkezi 
Diyarbakır Sorumlusu 

Hoş geldiniz, 

Bugünkü toplanLımızın konusu " lıak Am

bargosunun Bölge'ye Etkileri" ve iki gün hep 

birlikte bu konuyu tüm boyutlarıyla tanışacağız. 

Toplantımızın bugünkü kısmı konuşmalar ve ar

dında soru cevap şeklinde olacak yann ise, 

ZOPP tekniğiyle bir beyin fırtınas ı gerçekleşe

cek. 

Sözü fazla uzatmada n Diyarbak ır Ticaret 

ve Sanayi Odas ı Başkanı Sayın Kutbettin Arzu 

Bey' i konuşması için kürsüye davet ediyorum. 

KUTBETTİN ARZU 

Sayın Valim, Say ın Rektö rüm, Sayın GAP 

idaresi Başkanım, UNDP Temsilc ileri , Sayın 

Bölge işadamlan temsilcileri, Değerli hocaları

mız, hepinize hoş geldiniz diyorum. 

Böylesine istisnai in sanların olduğu bu yer

de sözü daha fazla uzatmama gerek yok aslı nda 

kısaca bir iki şey söylemek istiyorum. 

Bi l i ndiği üzere 2 Ağustos 1990 tarihinde 

lrak ' ın Kuveyt'i işgaliy le birlikte kamuoyunda 

Körfez Krizi olarak bilinen bir süreç dünya gün

demine oturmuştur.Bunu daha sonra Birleşmiş 

Milletler Güvenlik Konseyi ' nin almış olduğu 

ambargo kararı izlemiştir . 

Türkiye alınan ambargo kararına başından 

itibare n uyduğunu ilan etmekle birlikte, ekono

mik anlamda en ağır sorumluluğu yüklenmiş bu

lunmaktadır. Türkiye'nin bu çerçevedeki en bü

yük zararını ise Güneydoğu Anadolu Bölgesi il

le ri üstlenmiştir. 

Irak ile ticari bağlantısı en fazla olan bölge 

illeri , başta ihraç ürünleri ve transit taşımacılık 
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olmak üzere müteahhitlik ve turizm sektörlerin

de zarara uğramışlardı r. Son y irmi yıla damgası

nı vuran şiddet atmosferiyle bi rlikte son on y ı la 

damgasını vuran Körfez Krizi Bö lge'de ekono

mik i flasların yaşanmasına nede n olmuştur. 

Irak ' la yapmış oldukları ticari faal iyetin be

delini tahsil edemeyen Bölge işadamları tabi

atıyla iç ticarette ödeme sıkıntısı içerisine gir

miş , aldığı hizmet veya malın bedelini ödeye

mez duruma düşmüştür. Bu durum , giderek yay

gın güvensizlik duygularını geliştirmiştir. Dola

yısıyla Bölge işadamları bölge içinde n de va

deyle mal alamaz olmuştur. Bölge potansiyel 

güvensizlik kıskacı içerisinde sıkı şıp kal mışur. 

Oysa ki; Bölge, lrak'a sınır teşkil ediyor ol

mas ı itibariyle ticari ilişkileri yoğun o larak ge

l iştirmeye müsaittir. GAP ile birlikte önemli 

oranlarda tarımsal ürün ve tarımsal sanayi ürü

nünün ihracaunda da Irak önemli bir pazar teşki l 

etmektedir. Bölge'nin bir diğer önemli potansi

yeli o lan hayvancılık da krizle birlikte önemli 

oranda zarara uğ ramıştır. Bölgemiz 1980'1i yıl

lara kadar l rak 'a canlı hayvan ihraç ederken, ya

şanan sosyal olaylarla birlikte gerileme başla

mış , Körfe z Savaşı ile maksimum zarar eşiğine 

ulaşılmıştı r . Günümüzde ise Irak ' tan kaçak can

lı hayvan girişinin olduğu yönünde duyumlar 

alınmaktadır. 

Yaşanan bütün olumsuzluklara rağmen 

ayakta durmaya çalışan Bölge halkı giderek da

yanma gücünü kaybetmeye baş lamıştır . 

Bu nedenle; 

• Her ne amaçla olursa olsun aske ri amaçlı 

am bargo dış ındaki ambargoların insani boyutu 

olmayacağı gerçe~nden hareketle lrak 'a uygu

lanan "silah ambargosu" dışındaki ambargolara 

son verilmelidir. 
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• Ambargo kararından günümüze kadar kj 

süreçte meydana gelen zararlar Birleşmiş Mil

letler tarafından tazmin edilmelidir . 

• Bölge'nin ambargodan kaynaklanan za

rarlannı bilimsel olarak ortaya koyacak bir en

vante r çal ışması en kısa sürede yapılmalı , bu 

doğrultuda çözüm modelleri üretilmelidir. 

• Petrol boru hatu ön koşulsuz olarak aç ıl

malı , boru hattı kıra gelirinin bir bölümü, bir 

fonda toplana rak Bölge'nin kalkınmas ı yönün

dekj projeler için kullandırılmalıdır. 

Bundan sonra sözü daha fazla uzatmada n 

uzmanlara bırakıp size e n derin saygı larımı su

nar ve teşekkür ederim. 

BEDRETTİN KARABOGA 

Say111 GAP İdaresi Başka111m, Sayııı Birleş

miş M illetlerin Türkiye Temsilcisi, Sayııı Büyü

kelçim, Saym Dışişleri Baka11/ığı'mıı.ın Temsil

cisi, Saym Hocam, Bölgenıiı.i11 Ticaret ve Sana

yi Odalarının Değerli Başkanları, Deger/i katı

lımcılar, 

Başta Irak olmak üzere bölgemizi , ülkemi

zi ve Ortadoğu 'yu sadece ekonomik ve sosyal 

yönden değil , te mel insan hakları bakımından da 

yıllardır olumsuz yönde etkileyen dünya kamu

oyunun sık sık gündemini işgal eden lrak ambar

gosunun Bölgemize etkisi konulu toplantıya teş

rif ettiğinjz için hepinize teşekkür ediyorum. 

Değerlj konuklar, konuşmama başlarken 

ambargo ile ilgili bir kavramın Türkıye'de yan

l ış algı lanması ve uygulanması üzerinde durma k 

istiyorum. 

Burada ifade etmek istediğim kavram "in

sani malzemele r" kavramıdır. Yani i nsanın te

mel ihtiyaç malzemelerinin, ülkemizde algılan

d ı ğı biçimiyle un , pirinç, şeker ve patates gibi 

gı da maddeleri ile sağlık malzemesi o larak ilaç 

olarak mı anlamak lazım, yoksa çağdaş dünya 
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insanının temel ihtiyaç ları olarak mı anlamak la

zım . Maalesef devam eden ambargo süres ince 

bu kavramı bize hep birinci haliyle algı l amamız 

gerektiği ifade edildi. 

İ şadamları Habur Gümrük Kapı sı 'ndan yıl

larca insani temel ihtiyaç maddesi olarak sadece 

un, yağ, şeker , patates , soğan vb. maddeler gön

dererek çağdaş dünyanın insani temel ihtiyaçla

rının sadece bu maddelerden ibaret olduğunu 

Türkiye olarak tüm dünyaya ispatladık. 

Yani Habur Gümrük Kapısı ' ndan ataları

mızı n kullandığı ve halen hem Bölgemjzde hem 

de Irak halkı tarafından yaygın olarak kullanılan 

30 sentlik bir ç ift plastik ayakkabıyı , bir şalvarı , 

bir donu affedersiniz bir iç çamaşırını i n sanın 

eğitim hakkının en temel aracı olan bir kurşun 

kalemi , bir defteri. bir silgiyi göndermek istedi

ğimiz zaman, gümrük yetkıl i le rimiz şüphesiz 

aldıkları talimatların , belki mecbur bıraktırılmış 

devlet politikasının bir gereği olarak "hop hem

şehrim geçemezsin, i nsanlık için lüks olan bu 

malları gönde remezsin, bak ambargoyu mu del

mek istiyorsun"dediler. "Git Birleşmiş Mjllet

ler'dcn iznini al" dediler. Hay hay dedjk müra

caat ettik. Bu izinleri 8 ayda ancak alabildik. 

Ülkemizde bu uygulamalar olurken Irak'a 

komşu diğer ülkelerde insani temel malzeme 

kavramı , markalı arabalar, giyim eşyası , beyaz 

eşya ve inşaat malzemeleri gibi malları içeren 

bir kavram olarak algılandı. 

Bu ülkeler özellikle serbest bölgelerini kul

lanarak bu malları gönderirken, şüphesiz hibe 

etmediler, karşılığında petrol aldılar. 

Burada şunu belirtmek gerekir. Bu ülkeler 

as l ında ambargoyu delmemişlerdir. Gerçekte n 

çağdaş dünya insanının temel ihtiyaçlarının te

darikçisi olmuşlardır. Yani bu ülkeler "insani 

temel malzeme" kavramı nı doğru anlamışlardı r. 

Ancak maalesef biz bu kavramı yanlı ş anladık 

veya bize böyle algı lamamız gerektiği söylendi . 
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Ülke olarak ambargoyu en katı şekilde uy

guladık da ne oldu? 

Özellikle ambargodan en çok etkilenen böl

gelerin başında gelen Güneydoğu Anadolu Böl

gesinde neler oldu? Evet hepinizin bildiği şeyler 

oldu. Tek başına bir faktör olmasa bile başlıca 

etkileyici faktör olarak 80-90 milyar dolarlık 

ekonomik kayıp , yani GAP'ın maliyetinin iki 

kaundan fazla bir kayıp o ldu . Başka bir ifadeyle 

bu paralarla ikinci GAP'tan vazgeçtik. Haydi 

iyimser olalım mevcut GAP rahatlı kla bitirilebi

lirdi. 

Bir dünya harikası olan ve kısmen gerçek

leştirilen GAP'ın tamamlanması halinde, özel

likle Bölgemizde onaya ç ıkacak ekonomik ve 

sosyal gelişmişlik ve refah düzeyi hepimizin 

malumudur. Peki ambargonun sonucu olarak 

başka ne kay ıplarımız oldu? Bölge insanının gi

rişimcilik ruhu köreldi. 

Yani lrak' la ve devamı da diğer Oıtadoğu 

ülkele ri ile dış ticareti, özell ikle ihracatı öğrenen 

Bölge insanı ve Türkiye, petrol hariç 100 milyar 

doları aşan Ortadoğu pazarını neredeyse tama

men kaybetti . 

Ben doğal olarak burada Güneydoğu Sana

yicileri ve İ şadamları Derneği, GÜNSİAD'ın 

başkanı sıfatıyla özell ikle ambargonun ekono

mik e tkileri üzerinde durdum . 

Ancak insan ı n yaşama hakkı dikkate alındı

ğında ekonomik konular dahil diğer meseleler 

önemsiz kalır. Evet dol aylı da olsa ambargonun 

sonucunda en önemli kaybımız 40.000'den faz

la insanımızın hayatını yitirmesidir. Tabii biz 

hepimizin malumu olan ü lkemizin kayıplarını 

anlattık . 

Ancak burada şüphesiz a mbargonun en bü

yük etkisinin Irak ' ın masum halkı üzerinde ol

duğunu hatı rlatmakta yarar görüyorum. 

Değerli katılınıcılar, 

G eçen hafta sonunda İsviçre ' nin Davos 

kentinde yapılan Dünya Ekonomik Formu ' nun 

gündem maddesinden birisi l rak'a uygulanan 
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ambargo olmuştur. Ayrıca Irak hükümetinden 

ambargonun doğal olarak delindiği yolunda ya

pılan son açıklama ve bu konuda i ş adamları ola

rak gözlemlediğimiz son durum Türkiye hariç 

ambargonun fii len delindiğidi r. 

Burada artık şunu söylemek lazımdır; am

bargo ile nereye kadar? Zaten bildiğiniz gibi 

g loba l ekonomik krizin, yaşanılan iki büyük 

deprem felaketin in ve GAP Bölgesi'nde son yıl

larda yaşanılan kuraklık nedeniyle %70 oranın

daki kayıpların etkisiyle hepimiz ezilmekteyiz. 

İ laveten ambargonun fiilen delinmesi nedeniyle 

her geçen gün aleyhimize gelişen durumu da ek

lediğimizde artık kararlılı kla bazı tedbirlerin 

alınmasının zamanının geldiğine inanıyorum. 

Şüphesiz bu gerçekler hepinizin malumu olduğu 

gibi, devlet büyüklerimizin de bilgisi dahilinde

dir. 

Değerli koııuklar, 

Irak ' ın bundan böyle komşuları, kendi hal

kı ve dünya için yeniden bir tehdit oluşturmaya

cak şekilde davranması ve ambargo için tedbir

le r al ınması konusunda son zamanlarda özellik

le Birleşmiş Milletler başta o lmak üzere pek çok 

uluslararası platformda önemli çabalar gösteril

mektedir. 

Ülke mizde de hafifletilmesi konusunda 

devletimizin gayretlerinin olduğunu da biliyo

ruz. Bütün bu hususlar bize heyecan veriyor şev

kimizi artırıyor. 

Amerika Birleşik Devletleri Başkanı Sayın 

Clinton ' un Türkiye'nin 2 1. asırda anahtar konu

munda olacağını ve strateji tayininde etkin rol 

oynayacağını söylemesi, aynı şekilde ABD Bü

yükelçisi Sayın Mark Parris' in GAP'a yaptığı 

gezi sırasında Diyarbakır'da, Güneydoğu Ana

dolu Bölgesi 'nde yeni başlayan süreç te ekono

mik faaliyetlerde ABD'nin özel sektörü ile etkin 

rol a lmak istediklerini ifade etmesi, bu arada 

GAP'a olan yerli ve yabancı sermayenin ilgisi 

heyecanımızı ve çalışama şevkimizi arttırmakta

dır. 
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İ şte bu şevk ve heyecanla bugün Diyarba

kı r' da Güneydoğu Anadolu Bölgesi'nde iş ale

minin temsil edildiği bu toplanu büyük anlam 

taşımaktadır. 

Toplanu nedeniyle bizleri onurlandıran ; 

GAP'ın her karesinde eserlerini gördüğümüz ve 

ilk gün heyecanı ile GAP' ın hedeflerine ulaştı

rılması için çalışan ve ismi bu projeyle birlikte 

anılan GAP İdaresi Başkanımız Sayın Olcay 

Ünver Bey'e, 

Bize göre bir insanlık trajedisi olan ambar

gonun insanlık yaranna kaldırılması için özel

likle son zamanlarda yaptığı çalışmalarla öne çı

kan Birleşmiş Milletlere ve sempati k tav ı rlarıy

la kolay i letişim kurduğumuz UNDP Türkiye 

temsilcisi sayın Alfredo Witschi Cestari 'ye, 

Özellikle Karadeniz Ekonomik İ şbirliği 

Projesi ' nin fiki r babası olarak ülkemizi uluslara

rası platformlarda layıkıyla temsil etmiş Sayın 

Büyükelçi Şükrü Elekdağ'a, 

Ekonomi ve siyaset denince ilk akla gelen 

isimlerden birisi olan Sayın Prof. Dr. Orhan 

Morgil' e, 

Anadolu kaplanlarının baş aktörü olan böl

gemizde girişimcilik kültürünün yaygınlaşma

sında referans olan iş adamlarına, 

Gaziantep çevresine ve bu ilimizi temsilen 

ambargonun o lumsuz etkilerinin asgari düzeye 

indirilmesi için öncülüğüyle kamuoyunu hare

kete geçiren Gaziantep Ticaret Odası Başkanı 

Sayın Mehmet Aslan'a, 

Ve ambargonun hafifletilmesi konusunda 

bundan sonra daha fazla çaba gösterileceğinin 

kanı tı o larak toplantımıza kaulan bölgemiz Ti

caret ve Sanayi Odası Başkanlarına, sanayici ve 

işadamlarına ve siz değerli katılımcı lara tekrar 

teşekkür ederim. 

Değerli konuklar, 

Ambargonun sebep olduğu geçmişteki ka

yıplarımız ı bir tarafa bırakacak olursak, en azın-
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dan daha fazla zarara uğramamak için yapılacak 

olan iş bize göre bellidir. Yani Birleşmiş Millet

lerin onayı ile Türkiye için belirlenecek yıllık 

kota tahsisi ile lrak'a insani temel malzemelerin 

gönderilmesi gereklidir. Ancak burada Türki

ye'de en çok zarar gören bölge olarak GAP Böl

gesi ' ne bu kotanın en az %30'unun tahsis edil

mesi, paylaşımın hakça olmasını sağlayacak ka

naatindeyiz. 

Değerli konuklar, saygıdeğer katılımcılar, 

Bilindiği gibi dünya ekonomisinde söz sa

hibi ülkeler ile gelişmekte olan ülkeler genellik

le dış ticaretlerinin % SO'sini komşularıyla yap

maktadır. Ancak maalesef ekonomi kuralların ın 

ülkemiz için ve Ortadoğu ülkeleri için , ancak 

özellikle gelişmenin başlangıcın ı yakaladığımız 

bu dönemde GAP Bölgesi'nin tek alternatifi Or

tadoğu ülkeleri o lup, bu ülkelerin başında da 

Irak gelmektedir. Bu nedenle gelin hep beraber 

dinlerin, dillerin ve kültürlerin bir arada yaşadı

ğı medeniyetlerin beşiği varlık içinde refaha gö

türecek tedbirleri alarak, bu tedbirlerin başında 

GAP'ın sonuçlandırılmasının yanında bu proje

nin lrak'a ticaret imkanını insanlık adına gel işti

relim ve bu ticaretin önündeki bize göre anlam

sı z olan engelleri kaldıralım. 

Tekrar ediyorum neden Irak? Çünkü biz 

Irak ' ladış ticareti öğrendik ve Irak dünyanın bir 

numaralı pazarı , Irak' la ticaret bir insanlık mira

sıdır ve insan haklarının bir gereğidir. Bir hakça 

paylaşımdır, Irak' la ticaret insanlığın refahıdı r 

ve barıştır . 

Hepinizi yeniden saygılarımla selamlıyo-

rum. 

NURCAN BAYSAL 

Şimdi açı lış konuşmalarımıza devam et

mek üzere Sayın Birleşmiş Milletler Kalkınma 
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Programı Türkiye temsilciliğinden Seyhan Ay

dıngil'i davet etmeden önce belirtmek istediğim 

bir şey var ki, o da bu organizasyonun her aşa

masında Birleşmiş Milletler Kalkınma Programı 

Türkiye temsilciliğinin sürekli yanımızda olduk

ları ve bizi yönlendirmiş olmalarıdır. Kendileri

ne teşekkür ediyorum. 

SEYHAN A YDINLIGİL 

Sayın Valim, değerli Belediye Başkanları , 

Oda Başkanları , GAP İdaresi Başkanı, Sayın 

Büyükelçim, sanayici ve işadamlan, GAP so

rumluları ve değerli dinleyiciler, 

Nurcan Hanım 'ın da bahsettiği gibi Birleş

miş Milletler Kalkınma Programı 1995 yılından 

itibare n GAP Bölge Kalkınma İdaresi ile birlik

te yakın işbirliği içinde Bölge'de kalkınma ça

lışmaları yürütmektedir. Yaptığımız bu çalışma

lar sadece kalkınmanın ekonomik boyutunu de

ği l , "insan merkezli kalkınma"dediğimiz, sosyal 

boyutunu da içermektedir. Bu çalışmalar GAP 

Bölgesi'nin bütününde yürütülmektedir. İş te bu 

vesileyle katıldığımız ve bu ortak çalışmaların 

bir penceresini oluşturan Irak ambargosunun 

bölge kalkınmasına olumsuz etkileri gibi bir ko

nunun tartışılması ve çözüm yollarını bulma 

amacıyla hazı rlanmış bu toplantıya katılmış ol

makta n hem Birleşmiş Milletler Kalkınma Prog

ramı Türkiye Temsilcisi Afredo Wıtschı Cestari , 

hem kendim, hem yakın çalışma arkadaşım Ye

şim Oruç adına gurur duyuyoruz. 

Birleşmiş Milletler Kalkınma Programı 

olarak, bu çalışmaların devamının çok önemli 

olduğuna inanıyoruz. Çünkü bölgesel kalkınma , 

içinde tüm kalkınma projelerini ve oluşumlarını 

barındıran bir yaklaşımdır. Bu tür bir kalkınma 

çabasını olumsuz etkileyen tüm unsurların çok 

iyi irdelenmesi, anlaşılmas ı ve bunları ortadan 

kaldırabilmek amacıyla yapılan İ:üm çalışmala

rın bir arada değerlendirilmesinin önemli oldu

ğuna inanıyoruz. Bu toplantının amaca hizmet 

edeceğine inanıyoruz. 
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BMKP olarak herhangi bir proje veya prog

rama başlamadan önce sorunun ne olduğunu an

lamanın ve durum analizleri yapılmasını duru

mun ne olduğunu anlamanın ve bu bilgilere sa

hip o larak başlarken , sorunların büyük bir bölü

münün tespit edilmiş olması yaklaşımı ile başla

dığımız çalışmalarda hep başarıya ulaştığımızı 

görüyoruz. 

İşte bu çalışmalarında bugün ve yarın yapı

lacak olan tartışmalarımızda biz Irak ambargo

sunun , bölgedeki kalkınma çalı şmalarını nasıl 

etkilediğini , olumlu ve olumsuz taraflarını irde

leyeceğiz. Genel olarak ambargonun Bölge'nin 

ekonomik gelişimine olumsuz etki yaptığını bi

liyoruz, ama Bölge için yeni ekonomik kalkın

ma alternatiflerinin ne olabileceği, yeni yatırım 

alanlarının neler olabileceğin i, iş gücü ve istih

damın nasıl arttırılabileceği gibi değişik alanları 

görebilmemiz açısından Bölge iç in yeni yakla

şım, yeni bakış açıları geliştirmenin önemli ol

duğunu düşünüyorum. 

Bu nedenle bu toplantının bu bilg ileri bize 

sağlayacağına, değerli uzmanlarımızın bu konu

da bizi aydınlatacağına inanıyorum . 

Sözü daha fazla uzatmadan Birleşmiş Mil

letler Kalkınma Programı olarak toplantıda akta

rılacak olan bilgileri dikkatle dinleyeceğimizi ve 

GAP İdaresi ile birlikte yürüttüğümüz çalışma

lar kapsamında yeniden değerlendireceğimizi ve 

devam edecek olan çalışmalarımız kapsamına 

entegre etmeyi arzu ettiğimizi ifade etmek isti

yorum. 

Hepinize teşekkür ediyorum. 

NURCAN BAYSAL 

Güneydoğu Anadolu Projesi ile ilgili her 

çalışmada desteğini yanımızda hissettiğimiz ve 

kendisinin teşvikleri ile başl adığımız bu çalı ş

mada da desteğini bizlerden esirgemeyen Sayın 

GAP İdaresi Başkanı Sayın Dr. Olcay Ünver 

Bey' i açılış konuşmalarını sonuçl andırmak üze

re kürsüye davet ediyorum. 
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Dr. OLCAY ÜNVER 

Say111 Valim, Değerli konuklar, Bölge iş ca

mias11ıırı değerli ıemsilcileri, Değerli bas111 ıneıı

sııpları, 

GÜNSİAD, Diyarbakır Ticaret ve Sanayi 

Odası ile Diyarbakır GAP-GİDEM'in birlikte 

düzen l ediği bu önemli toplantıya katı lmış ol

maktan duyduğum memnuniyeti ifade etmek is

tiyorum. Bu salon benim için an lamlı bir salon 

daha önce birçok toplantımızı burada yaptık. Bu 

toplantının düzenlenmesinde büyük rolü olan 

GAP-GİDEM ' !erin kuru luşu da Diyarbakır' da 

bu salo nda yapı lan bir toplantı sonucu olmuştur. 

GAP' la ilgili bütün toplantılarda olduğu gi

bi bu toplantıda da izninizle biraz GAP'tan bah

setmek istiyorum. GAP gelişim evreleri açısın

dan ö ncelikle bir barajlar ve sulama projeleri 

olarak ele alındıktan sonra 80' li yıllarda bölge

sel kalkınma programı olarak bir kamu yatırım

ları demetine dönüştürülüyor. Ve 90'1ı y ıll arın 

hemen başında GAP İdaresinin kuruluşunu izle

yen yı ll arda sürdürülebilir insani kalkınma ve 

dediğimiz tüm fiziksel altyapı yatırımlarının in

sanın refahına hizmet ettiği bir programa dönüş

türülüyor. 

Bu programın üç temel ayağı var. Bunlar

dan bi r tanesi eserlerini fiziksel yapı larını hepi

nizin bildiği kamu yatırımları, 32 milyar do larlık 

büyük bir paket ama diğe r iki ayak da, en az bu 

fizikse l yatırımlar kadar önemlidir. Bir tanesi 

halkın projeye katı lımı ve projenin bir parçası 

olmas ı diğeri de özel sektörün katılımı ve kal

kınmanın daha ileriki bir aşamasında ekonomiyi 

devralacak şek ilde katılımdı r. 

GAP'ın ge lmiş olduğu bu nokta azıınsana

cak bir nokta deği ldir . Türkiye ununun üçte biri 

GAP'tan gelmektedir. Türkiye'nin enerji ihtiya

cının yarısı GAP' tan karşılanmaktadır . Sulama 

alanl arında gelir düzeyi 3 katına çıkmaktadı r. 

Sulamanın ve tüm bu yatı rım ların getirdiği hare-
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kellilik Bölge'nin sanayi leşmesi ni hareketlen

dirmiştir. Bunun ilk izlenimleri Oiyarbakır'da 

da nıevcuuur. 

Ancak önemli sorunlar da mevcuttur. Bu 

orunlar GAP' ın kendine özgü sorunları olarak 

bu topl an t ının konusuna girınediği için GAP'ın 

dışsal sorunları dediğimiz sorunlara değinmek 

istiyorum . GAP' ın dışsal sorunları arasında Böl

ge'deki nüfus artışı yer almaktadır. Bölge'de ya

tırıml arı engelleyen geçmişte yaşanan son dere

ce olumsuz olaylar yer almaktad ır ve GAP'ın 

dışsal sorunları arasında Körfez Savaşı ve onu 

izleyen ambargo yer almaktadır. Ambargo doğ

rudan GAP' la ilgi li bir konu olmamakla birl ikte, 

GAP'taki kalkınma çabalarımızı son derece 

olumsuz e tkileyen bir faktör olagelmi şti r . 

GAP'ta o lumsuz istatistiklerden biri oları istih 

dam ı büyük yönde etki lemiş ve Bölge' nin şu an

ki ekonomik dayanaklarından bir tanesini orta

dan kal d ı rmıştı r. Bu nedenle bu sorunu i ş lediği

miz bu toplantının yapılmasına katkıda bulun

maktan büyük memnuniyet duyduğumu ifade 

etmek istiyorum. 

Burada bi r tespitimizi daha vurgulamak du

rumundayım. Bu da ambargonun yada Körfez 

Krizinin Bölge'nin kalkınması ile ilgili temel 

sorun olmadığı ve bu sorunun ortadan kalkma

s ıyla bu Bölge'nin sorunlarının bitmeyeceğidi r. 

Bölge ile ilgili ihracat kayıtlarında , ihraca

tın çoğunun Antep 'ten yapı ldığı ortaya çıkmak

tadır. Bölgemizin 9 ilinin toplam ihracatından 

kat kat fazl as ı nı Gaziantep ilimiz yapmaktad ı r. 

Ve Körfez Krizi ' nden etkilenme eğilimine bak

tığımızda Gaziantep son derece olumsuz etki

lenmiş fakat pazar arayışından vazgeçmemiş ve 

bunu telafi edebilmiştir. Ama diğer ille rin ihra

catı bunu izleyememiştir . Burada belirtmek iste

diğim Bölge'nin kalkınması için bölge sanayisi

nin gelişmesi şarttır. Bunun bilincinde o lan bir 

gruba belki bunu söylememe gerek yok ama 

böyle bi r toplantıdan çok gerçekçi olmayan bir

takım sonuçlar çıkarılmamalı gerektiğinj d ü

şündüğüm için söyledim. 



Irak Ambargosunun Bölgeye Etkileri Arama Toplantısı 

Burada Körfez Kriziy le ortaya çıkan soru

nu irdeleyecek olan bilim adamlarımıza toplan

uya kauldıklan için şükran larımı sunmak istiyo

rum. 

GAP İdaresi olarak biz bu toplantın ın so

nuçlarını ilgili makamlara ileteceğiz. GÜNSİ

AD, Diyarbakır Ticaret ve Sanayi Odası 'na, Di

yarbak ır GAP-GİDEM 'e böylesine önemli bir 

toplanuyı başarıyla düzenlediği için teşekkür 

ediyo r, bu toplantının ülke ekonomisi için hayır

lı olmasını diliyorum. 

NURCAN BAYSAL 

Açılış konuşmalarından sonra şimdi de pa

nel bölümüne geçiyoruz ve ben ilk panelistimiz 

Sayın Şükrü Elekdağ ' ın özgeçmişi hakkında kı

sa bir bilgi vermek istiyorum. 

Emekli Büyükelçi Dr.Şükrü Elekdağ , 1951 

yıl ı nda Dışişleri Bakanlığı ' na meslek memuru 

olarak girmiş; Bi rleşmiş Milletle r ve NATO 

Türkiye Daimi Dclegasyonu ' nda hizmet vermiş

tir. 

1965-1970 yıll arında Dışişleri Bakanlığı 

NATO Dairesi Genel Müdürlüğü ; 

1970-1974 yıllarında Japonya'da ve 1974-

1979 yıllarında ABD' de Büyükelçi olarak görev 

yapmıştır. l 989'dan bu yana Bilkcnt Üniversite

si' nde ders veren Elekdağ ; 1991 'den bu yana 

Milliyet Gazetesinde köşe yazarlığı yapmakta 

olup; aynı zamanda "Avrupalı Genç Akademis

yenler Derneği ' nin Mütevelli Heyeti Başkanlığı 

ve Dışişleri Bakanlığı "Stratejik Araştırmalar 

Başkanlığı" Yönetim Kurulu üyeliğini sürdür

mektedir. 

Evli ve dört çocuk babasıdır. Aynı zaman

da benimde hocamdır. 

ŞÜKRÜ ELEKDAG 

Değerli dinleyiciler, 

Sayın Bedrettin Karaboğa gayet güzel bir 
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şekilde ambargonun Türkiye ve Bölge üzerinde

ki etkile rini an lattı . Kendis ine aynen kat ı lıyo

rum. 

Bilindiği üzere Birleşmiş Mille tler Güven

lik Konseyi (BMGK), BM Şartı ' nın 41. Madde

si uyarınca almış olduğu kararl arı yürütmek için 

silahlı kuvvet kullanı lması dışında, yaptırım l ara 

başvurabilir ve Birleşmiş Milletle r üyeleri ni bu 

yaptırıml arı uygulamaya davet edebili r. 

Nitekim, lrak ' tan yapılan ithalatın tümüyle 

yasaklanması yani petrol ihracatı yapılmama ı 

anlamına geliyor ve bu ülkeye yönelik ihracat

tın, gıda maddeleri , ilaç, tıbbi malzeme ile sınır

landırılmasını öngörüyordu . lrak 'a karşı uygula

nan ekonomik ambargo on yı l dır sürmesine rağ

men bu önlemden beklenen sonuçların alındığı 

öylenemez. 

Ambargonun uygunlama süresi uzad ıkça 

Jrak halkının yoksullaşmasına , yaşama koşull a

rının bozulmasına yol açmış, ancak Irak yöneti

mi, ki esas hedeftir, bundan etki lenmemiş ve 

deği şmemiştir . Gerçeği a nlamak gerekirse 

Irak' ın değişeceğini göste ren bir işarette yoktur. 

Bu arada Irak Birleşmiş Millelle rin kararla

rına uymamakta di renmiştir. BM' in Irak'a karşı 

uyguladığı yaptırımlarda şöy le bir ikilem yaşan

maktadır. Bir taraftan bu yaptırımlar nedeniyle 

l rak yönetimi zafiyete uğramamış, aksine Irak 

halkı tarafından destek görmeye devam etmi ştir. 

Dahası bu ülkede batı aleyhtarı duygular güçlen

miştir. Bunlar benim doğru larım değil, ben size 

camianın duygu larını aktarıyorum . Yani tüm 

bunlar bize şunu gösteriyor. So nuçta, ambargo

nun amacına ulaştığını söyle mek güçtür. 

Diğer taraftan, BM ambargosu uzadıkça 

esas hedefinden saparak masum ve mazlum hal

ka ızdırap çektirmektedir. Birleşmiş Milletlerin 

amacı bu olabil ir mi? Ortaya çıkan bu durumun, 

bugünün koşullarında ambargonun anlamını ta

mamen kaybettiği hususundaki görüşlere güç 

kazandırdığı ortadadır. Ambargo anlamını tama

men kaybetmiştir. Bu duruma rağmen Sad

dam'ın başta olmasının BM'in krcdibilitesinin 
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ağır şekilde zedelenmesine yol açacağı endişe

siyle, ambargodan vazgeçilmesi düşünülme

mektedir . 

Gerçekte ambargonun arkasında olan esas 

güç Amcrika'dır. Washington Saddam'ın düşü

rülmesini bir saplantı ve bir ulusal g urur mesele

si haline getirmiştir. Bu amaçla da ambargoyu 

bir levye olarak kullanmak istemektedir. 

Kan ımca Washington'u bu tutumundan 

vazgeçirecek yegane gel işme, Saddam yöneti

min in , kitle imha silahlarına ilişkin BM kont

rol ' unu kabul etmesi olabilir. Saddam da buna 

yanaşmamaktadı r. 

Uluslararası ilişkiler açısından BM yaptı

rımları nın bir başka yönü de, bu yaptırımların 

hedef ald ığı ülkelere mücavir ülkelerde , yada 

yaptırım uygulanan ülkelerle yakın ili ş kileri bu

lunan ülke lerde, ekonomik ve sosyal dengele rin 

aşırı biçimde bozulmasına yol açtığıdır. 

BM Şartı ' nın 50. maddesinde bu durum 

üzerinde durulmuş ancak yaratılan sorunlara çö

züm getirmek iç in telafi edici bir mekanizma ve

ya yönte m öngörülmemiştir. Anılan madde şöy

ledir; "Bir devlet güvenlik konseyi tarafından 

önleyici ve zorlayıcı önle mlerin konusu olursa, 

başka herhangi bir devletin, Birleşmiş Mille tle

rin üyesi olsun veya olmasın, işbu önlemlerin 

yürütülmesi yüzünden özel ekonomik zorluklar 

karşısında kaldığı taktirde, bu zorlukların çözül

mesi için Güvenlik Konseyi'ne danışmaya hak

kı olacaktır." 

Yani Birleşmiş Milletlerin öngördüğü yap

tırımları yapmak zorundasın ama zarar görüyor

san bunu Birleşmiş Milletlerle görüşebilirsin. İş

te BM'in l rak 'a yaptırım karan alması üzerine, 

Ürdün hükümeti bu maddeye istinaden , 1991 

May ıs ayında BMGK' ne başvurmuş ve Irak'a 

karşı ambargo uygulanmasına katılmayacağın ı 

açıklamıştır. . 

Ürdün BMGK'ne yazılı başvurusunda, 

lrak ' a uygulanan ambargo nedeniyle ekonomisi

nin ağı r bir krize gi rdiği ni ve bu durumun bir sü

re daha sürdürülemeyeceğin i beyan ederek, Ür-
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dün ile Irak arasındaki ticari i lişkilerin sınırlı 

kapsamda sürdürülmesini öngören özel bir uy

gulama talep etmiştir. 

Ürdün' ün başvurusu, iç durumundaki zafi

yet ve bu ülkenin Ortadoğu barış sürecine katkı

sı da göz önüne alınarak BMGK tarafından gö

rüş bildirilmeksizin kayda alınmıştı r. Yani zım

nen kabul edilmiştir. Bu gelişme üzerine Ürdün, 

lrak'tan y ılda 3.5 milyon ton civarında petrol ve 

petrol ürünü ithal e tmek üzere bir "T icaret Pro

tokolü" imzalam ıştır. Bu miktarın bir bölümü , 

Ürdün'ün lrak' tan alacaklarına mahsup edil

mekte, ge riye kala n bölümü ise Ürdün menşeli 

malların lrak ' a ihracatı suretiyle ödenmektedir. 

BM' in a mbargo kararını uygulamada Tür

kiye, Ürdün 'c taban tabana zıt bir tutum sergile

miştir. 

Anımsanacağ ı üzere o zaman ki Türk Hü

kümeti, ambargo kararını büyük bir coşkuyla ve 

"bir koyup üç alma" yolunda açı klamalarla ka

bul etmiş ve bu tutumunu büyük bir iftihar vesi

lesi yapmıştır . Hükümetin, bu kararını , tehdi t al

tında olan ve topraklarından lrak 'a karşı askeri 

hareket yürütülecek olan Suudi Arabistan 'dan 

dahi önce ilan etmesi şayan ı dikkatti r. 

O tarihte, tabiatıyle ambargonun o n yıl uza

yacağı ve Türkiye üzerinde bu denli ağı r ekono

mik ve sosyal zararlar yaratacağı tahmin o luna

mazdı. Ama acaba Türkiye'nin yöneticilerinden 

daha öngörülü ve ihtiyatlı olmaları beklenemez 

miydi? Kanımca, beklenemezdi. Zira, zamanın 

Genel Kurmay Başkanı'na, bir hükümet kararı

na dahi ihtiyaç duymaksızın , Kerkük Bö lgesi 'ni 

işgal etme emrini verenlerin ayaklarının pek ye

re basmadığı bir gerçek. Ancak, yaşanan tecrübe 

dolaysıyla, Irak'a ambargonun ülkemiz aç ı s ın

dan çıkardığı sonuçlar Türkiye'nin kulağına kü

pe olmuştur. 

Her halükarda, Türkiye ilerde tekrar böyle 

bir BM ambargo uygulamasına katılma d uru

munda kalırsa, kararını gözü kapalı vermeyecek , 

yaptırım l arın ülkemiz üzerindeki etki leri ni uzun 

vadeli bir görüşle inceleyecek ve buna göre ta

leplerini formüle edecektir. 
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Körfez Savaşı'nın kazan ıl masına Türki

ye'nin kayda değer bir katkısı oldu. Ülkemiz 

Amerika tarafından bir hayli övüldü. Ancak 

Irak 'a uygulanan ambargonun faturası da Türk 

halkı na çıkarıldı . 

Savaşın bitmesinden kısa bir süre sonra 

Türkiye, ambargo kararından en fazla zarar gö· 

ren ülkelerin başında yer alıyordu . Bu nedenle 

de, Ankara, Ürdün örneğinde olduğu gibi lrak' la 

ticaretinde kendisine de ticari ayrıcalıklar tanın

ması yönünde BMGK' ne başvuruda bulunduysa 

da bundan bir sonuç alamadı. "De miri tavında 

dövmek' gerekliydi. Türkiye ayrıcalık elde etme 

hus usunda çok geç kalmışu . 

Şimdi kısaca Türkiye ' nin ambargodan gör

düğü zarar ve bunun telafisi için BM'e yapuğı 

başvurular üzerinde duralım . Hemen belirte lim 

ki, bu başvurular, BM bünyesinde başlaulan ve 

Türkiye gibi yaptırımlar nedeniyle zarara uğra

yan devletlerin sorunlarının ne gi bi yöntemlerle 

çözüleceği, başvurular iç in hangi yolların izle

neceği, bunların nasıl değerlendirileceğini ve 

nasıl bir süreçle karara varılacağını saptamay ı 

öngören çalışmalar çerçevesinde yapılmıştır . 

Körfez Savaşı ö ncesinde Türkiye ' nin 

lrak' la 2 ila 2.5 milyar dolar civarında olan tica

ret hacmi, ambargo uygulamas ı nın yürürlüğe 

girmesiyle birden kuvvetli bir düşüş göstennişti . 

Ayrıca ambargonun Türk ekonomisi üzerindeki 

olumsuz etkileri ticaret sektörü ile de sınırlı kal

mamıştı . Başta enerji, taşımacılık ve müteahhit

lik hizmetleri de olmak üzere, tüm sektörlerde 

ağır ekonomik kayıplara yol açmıştı . Bunlara 

ilave o larak, Bölge ekonomisi de ağır bir krize 

girmişti . Bu nedenle Türkiye 1996'da BM Yap

tırım Komitesi'ne zararların telafisi için başvur

du . Bu başvuruda, Türkiye ' nin, Irak ambargosu 

nedeniyle katlandığı zararların toplamı 27 mil

yar dolar olarak belirtilmiş ve zararların hangi 

kalemlerden kaynaklandığı say ıl mıştı. 

Konunun , diğer devletlerin bu yoldaki ta

leplerinin de dikkate alınarak, BM çerçevesinde 

incelenmesi sonucunda "BM Yasası ' nın Yaptı· 
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rımların Uygulanmasından Etkilenen Devletle re 

Yardım Konusundaki Hükümlerini Uygulamaya 

Geçirilmesi" baş lıklı bir rapor hazırlandı. 

Bu rapor, 1998 Ekim ayında BM Genel 

Kurulu 6 .Komite gündeminde deklere edildi ve 

tartış ıldı. T ürkiye 6.Komite'de yapılan çalışma

la rda, Irak ambargosundan za rar gören, Rusya, 

Ukrayna ve Bulgaristan' la birlikte sunduğu bu 

karar tasarısıyla konunun daha somut bir yakla

şımla ele alınması hususunda ç aba gösterdi. 

Ayrıca Türkiye, 23 Nisan 1999 tarihinde 

BMGK' ne bir notayla başvurarak , 1996 yıl ında 

yapmış olduğu başvuruyu yeniledi. Notayla ili

şik belgede, Irak ambargosunun Türkiye'ye ver

diği toplam kümülatif zarar 1998 yılı sonu itiba

riy le 35 milyar dolar olarak belirtilmekte ve bu 

miktarın 12 kalem halinde dö kümü yapı lmakta

dır. Belgede, Türkiye'nin kayıplarının ; Kerkük

Yumurtalık boru hattının kapalı tutulmasından , 

ha va, kara ve demiryolu taşımacılığının durma

sından, turizmin son bulmasından , ticaretin dur

ma noktasına gelmesinden , müteahhitlik hizmet

lerinin kesintiye uğramasından , başta TC Mer

kez Bankası olmak üzere, Türk EXİMBANK , ti

cari bankalar ve firmalarımı zın Irak ' tan alacak

l arını tahsil edememelerinden ileri gcld iğ i ayrın

tılı bir şekilde izah edi lmektedir. 

Konuyla ilgili girişimlerinde, te msilcileri

miz, BM' in lrak'a uyguladığı ambargonun en 

ağır etkilerinin Güneydoğu A nado lu Bölgesi 

ekonomisinde görüldüğünü , Bölge' nin özellikle 

hayvancılık , taşımacılık, sınır ticare ti, transi t ti· 

careti gibi öncelikli ticare t kaynaklarının tüken

diğini , Körfez Krizi öncesinde Bölgc ' de faaliyet 

gösteren binlerce i ş letmenin kapandığını izah et· 

mişler, aynca Bölge'de ticaret ve hizmet sektö r

lerinde faaliyet gösteren esnafın da aynı şeki lde 

etkilendiğini ve Bölge halkının ağır bir ekono

mik krize sürüklendiğin i, ezildiğini belirtmişler

dir. 

Ben bu konuda daha fazla ayrıntıya girme

yeceğim. Yalnız Türkiye'nin BM çerçevesinde 

konuyu takip ettiğini belirtmekle yetineceği. 
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Ancak BM sisteminin son derece bürokra

tik olması ve kararlarda konsensüs sağlamasının 

güçlüğü nedeniyle, zararl arın telafisi için bir fon 

kurulması ve bunun suhuletle işletilmesi gibi bir 

çözüm tarzının yakın gelecekte ortaya çıkarabi

leceğini zannetmiyorum. 

Buraya kadar söylediklerimizden şu sonuç

lar çıkmaktad ı r: 

1. Irak'a uygulanan BM ambargosunun ne 

zaman kaldırılacağı belli değildir. Bu 

yaptırım daha uzun süre yürürlükte ka

labili r. 

2. Türkiye'nin Ürdün'e sağlanan ticari ko

l aylıklardan esnek biçimde yararlanma

sına BMGK tarafından izin verilmesini 

bekle mek isabetli olmaz. 

3. BM içinde yaptırımların e tkile rini azal

tacak veya telafi edecek bir sistemin or

taya çıkartılması nı ve Türk.iye 'nin bun

dan e tkin biçimde yararlanabileceğine 

bel bağlamak aşırı iyimserlik olur. 

Öte yandan, Türk.iye, BM ambargo kararı

na uyması nedeniyle 35 milyar dolar gibi ağır bir 

zarara uğramış ve bu uygulama Güneydoğu eko

nomisi üzerinde yıkıcı etkiler yapmıştır . 

Bu tablo Türkiye'yi pratik yaklaşımlara 

zorlamaktadır. Diğer bir deyişle, Türkiye 'nin, 

Bölge' deki sınır ticareti ve akaryakıt taşımacılı

ğı düzenine bir kısıtlama geti rmesi söz konusu 

olmamalıdır. 

Bu uygulamaya kısıtl.ı önlemler getirmek, 

terör belasının kontrol altına alınmas ı sonucun

da Bölge'de oluşan nisbi sükun ve istikrar orta

mında canlanmaya başlayan ekonomiye ve a rtan 

istihdam imkanlarına ağır bir darbe indirmek 

olur. 

Kanımızca alınması gereken ö nlemler , Ha

bur sınır kapısı nda geçişlerin daha kolay, daha 

akı cı ve daha düzenli olmasın ı sağlayacak altya

pının bir an önce tamamlanması ve s ı nır ticareti

ne kontrollü bir esneklik getirecek düzenlemele

rin yapılmasıdır. 
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Şimdi konuşmamın ikinci bölümüne geçi

yorum. Bu bölümde, sizlerle uzun süredir sa

vunduğum bazı görüşleri ve Bölge' nin ekono

mik hayatına ilişkin önerilerimi paylaşmayı arzu 

ediyorum. 

Türk.iye' nin içerde ve dışarıda karşılaştığı 

tüm sorunların kaynağında Güneydoğu sorunu

nun bulunduğu bir gerçek, bu sorunu çözmeden 

Türkiye'nin istikrar, huzur ve refaha kavuşaca

ğını düşünmek hayal. Bu duruma rağmen , Tür

kiye 'nin bu sorunu çözme amacını güden ve so

runun tüm boyutlarını kapsayan tutarlı bir plan 

ve stratejiden yoksun olması hazindir. Bu büyük 

ayıbın sorumlusu o lan hükümetler, yıllardır so

runa sadece bir güvenlik meselesi olarak baktı

lar ve idare-i maslahatçı bir zihniyetle işi askere 

ihale ettiler. 

Oysa, sözünü ettiğimiz nitelikte bi r planın 

terörle mücadele hedefi yanında, bütünsel bir 

perspektifle sorunun ekonomik, sosyal , siyasal, 

eğitsel , kültürel ve demokratikleşme boyutlarını 

kapsaması ve tüm milli gücü koordi neli bir şe

kilde bu a lanlardaki mesele lerin çözümüne yö

neltmesi gerekiyor . Böyle bir planın süratle 

oluşturulup uygulanması ülkemiz için yaşamsal 

önemde. Bu bağlamda atı lacak adımların başın

da, kuşkusuz toplumda güvenlik, eşitlik ve ada

let duygularını pekiştirecek önlemler gelmekte

dir. Çünkü ka11ımıza çıkan en önemli sorun, 

Bölge'dek.i vatandaşlarımızda, farklı muamele 

gördükleri ve kendilerine farklı bakı ldığı inancı

nın köklü bir şekilde yerleşmiş olmasıdır. 

Diğer öncelikli sorun , terörü yeşerten , bes

leyen ekonomik ve sosyal koşulların ortadan 

kaldırılmasıdır. Kanımca, bu amaçla alınacak en 

uygun ve etkili ö nlem, sekiz yıllık entegre bir 

sosyo-ekonomik kalkınma planını Bölge'de sü

ratle uygulanmaya konulmasıdır. Bu bağlamda , 

sekiz yıllık eğitim için de en uygun koşullar 

oluşturularak eğitimli bir kuşak hedef alınmalı

dır. 

Ancak, T ürkiye'nin halen ka11 ılaştığı ağı r 

mali sorunlar nedeniyle böyle kapsamlı bir pla-
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na önemli kaynaklar tahs is edilmesine imkan ol

madığını da hepimiz biliyoruz. Bu durumda, 

Bölge ekonomisini canlandırmak ve i ş imkanla

rı yaratmak için özel yatırımların teşvikinden 

başka çare yoktur. Oysa bugüne kadar sağlanan 

teşvikler, Türk yatırımcısını Bölge'ye çekeme

mişti r. 

Bildiğiniz gibi , Güneydoğu Anadolu Böl

gesi 'nde genel teşviklerin yanı sıra 4325 sayılı 

yasa ile 2 1 Ocak 1998 'den beri özel teşvikler de 

uygulanıyor. Teşvik sisteminin iyi yürütüleme

diği hakkında yaygın ş ikayetler vardır. Ama, 

sis temin etkinlikle yürütüldüğünü ve hatta daha 

da iyileştiri leceğini varsayarsak bile, özel yatı

rımcıları Bölge'ye çekebileceği kanısında deği

lim. Çünkü bugün Türkiye'nin büyük sanayi 

merkezlerinde yerleş ik Türk sanayicisi, daralan 

pazarın yarattığı sıkıntı nedeniyle ayakta kala

bilmek için konsolidasyona gitme zorunluluğu 

duymaktadı r. Bu durumda olan sanayiciyi, kla

sik teşvik önlemleriyle ve ne kadar avantajlı ya

parsanız yapın Doğu 'ya yatırım yapmaya özen

dirmek mümkün değildi r . 

Bugünün koşullarında, özel kesimi Güney

doğu 'ya gitmeye özendirme nin tek yolu, firma

ların yatırım finansmanı sorununu çözmektir. 

Bu amaca yönelik finan sman kaynaklarını sağ

lamak iç in , Türkiye'nin de yeni bir örgütlenme 

modeli çerçevesinde bir Güneydoğu Anadolu 

Yatırım Fonu (GAYF) oluş turması gerekecektir. 

GA YF'nun , örneğin 400 milyon dolar olarak 

öngörülecek sermayesinin, 100 milyon doları 

Türkiye tarafından karşılanacak, geri kalan meb

lağın sağlanması için de Dünya Bankası 'na, Av

rupa Yat.mm Bankası'na ve diğer benzer kuru

luşlara başvurulacaktır. Bir kurum olarak yerine 

oturduktan sonra GA YF, yurtdışında tahvil ihra

cı yoluyla da kaynaklarını arttırma ve yenileme 

imkanına sahip olacaktır. Görüleceği üzere, 

GA YF Türk maliyesine ağır bir yük getirme

mektedir. Fon 'un kurulmasında amaç, esas iti

bariyle Bölge'nin dış yardım fonlarından yarar

landırılmasıd ı r. Türkiye başlangıç ta bu fona tah

sis ettiği meblağ ile bu projeye ciddiyet ve 

inançla baktığını ortaya koymuş olmaktadır. 
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He men belirteyim ki , GA YF Bölge kalkın

ması için yat.mm danışmanlığı hizmetleri veren 

GAP-GİDEM sistemiyle koordinasyon halinde 

çalışacaktı r. Benim önerim , Güneydoğu Sanayi

c i ve İşadamları Derneği' nin , uzman yardımın

dan da yararlanarak GA YF fikrini, somut ve 

profesyonel nitelikte bir proje haline dönüştür

mesidir. Bu ortaya çı karı ldı ktan sonra bunun ku

rum haline gelmesi ve devlet desteğinin sağlan

ması aşamasına gelinecektir. Bunun kolay olabi

leceğini tahmin etmiyorum. 

Ancak iş burada, Güneydoğu 'nun çıkardığı 

TBMM'deki BO'in üzerindeki milletvekiline dü

şecektir. Bu milletvekilleri, parti üstü bir yakla

şımla ve tam bir dayanışma içinde çalışırlar, bu 

işin peşine düşerlerse bu projeyi gerçekleştirebi

lir. 

Mesele, bu milletvekilleri üzerinde baskıyı 

kurabilmek ve siyasi yaşamlarının bu projeyi çı

karabilmelerine bağlı olduğunu onlara hissetti

rebilmektir. Amerika'da, Avrupa'da işler böyle 

yürüyor. Güneydoğu Anadolu'da neden aynı şe

kilde yürümesin. Partiler üstü yaklaşımla Sayın 

Milletvekilleri 'nin Bölgeye karşı sorumlulukları 

var, onlara baskı yapın . Bu itibarla, GÜNSi AD 

böyle bir milletvekili grubu oluşturulmal ı ve bu 

işi izlemek için her üç ayda bir onlarla bir top

lantı yapmalıdır. 

Bir önerim de, Sayın Başbakan Ecevit'e 

geçen yıl ABD'ye yaptığı ziyaret s ırasında öne

rilen serbest sanayi bölgesi modeli ile ilgilidir. 

Bu model önemlidir, çünkü Güneydoğu'yu dün

yaya açacak, yeni ufuklar kazandıracaktır. 

Modelin ismi İsrail ve Ü rdün ' de ABD'nin 

desteğiyle oluşturan ve ABD'ye ayrıcalıklı ihra

cat olanağı sağl ayan "Serbest Sanayi Bölge

si "dir. İsrail ile Ürdün aralarında kurdukları SSB 

ile ABD' nin İsrail'e Serbest Ticare t Antlaşma

s ı çerçevesinde sağladığı tüm kolaylık ve ayrıca

lıklardan yararlanıyor. 

Sistem şöyle işliyor; eğer bir ürünün değe

rine %35 oranında bir yere l katkıda bulunuyor

sa , bu mamul ABD'ye gümrüksüz ihraç edili-
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yor. Veya SSB'de bir ürüne İsrail ve Ürdün fir

maları ortaklaşa her biri %20 katkıda bulunmuş

sa, bu ürün de ABD'ye gümrüksüz ginnektedir. 

Türkiye koşullarında bunun işlemesi için, 

örneğin Diyarbakır'da İsrail'le birlikte kurula

cak bir SSB 'de bir Diyarbakır firması ile bi r İs

rail firmasının ortaklaşa belirli ürünleri işleyip 

bunlara katma değer sağlamaları gerekecektir. 

Bu model Türkiye'ye önerildi. A ma arkası 

gelmedi . Kanımca Güneydoğu Sanayici ve İ şa

damları Derneği ' nin, önce İsrail ve Ü rdün ' e bir 

delegasyon göndererek bu sistemi incele tmeleri 

gerekiyor. Sonra da bunu takip edeceksiniz, ki

minle 80 milletvekili ile, 80 milletvekili size lo

bi yapacak. Sonra da, ABD-Türkiye-İsrail ara

sında bu konuda bir an laşma imzalanması gere

kecek. İşin resmi düzeyde süratle sonuçlandırıl

ması için yine, Güneydoğu Anadolu milletvekil

lerinin oluşturduğu lobiyi kullanmak gerekecek. 

Güneydoğu Anadolu lobisini mutlaka ol uştur

malısını z. Seçtiğiniz her milletvekiline Bölge'ye 

karşı olan sorumluluğunu haurlatmanız gereki

yor. Bu bakımdan GÜNSİAD, parti farkı gözet

meden milletvekillerini Güneydoğu Anadolu 

ekonomisi ile ilgili ekonomik sorunların takibi 

için örgütlemeli ve görev vermeli. Lobi çerçeve

sinde etkin faaliyet gösterenlerde halkın gözün

de imtiyazlı olduklarını bilmelidir. Bu husus on

lara hissettirilmeli. 

Sabrınızı daha fazla zorlamamak için sözle

rime burada son veriyorum. Beni dinleme sabrı

nı gösterdiğiniz için hepinize saygı larımı sunu

yorum. 

Dr. OLCAY ÜNVER 

Sanırım bu toplanudan uygulanabi lir sonuç 

ve projele r çıkacak. Panelimize Sayın Orhan 

Morgi l ile devam ediyoruz. 

O rhan Morgi l 1941 Rize doğumludur. An

kara Üniversitesi Siyasal Bilgiler Fakültesi me

zunudur. 1974 yı lında Merkez Bankas ı ve Anka

ra Sanayi Odası 'nda ekonomi danışmanı; l 978-
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1979 yıllarında Sanayi ve Teknoloji Başkanlığı 

Genel Müdürlüğü; 1982-85 yıllarında TOBB 

Ekonomi danışmanlığı ve Milli Prodüktivite 

Merkezi Yönetim Kurulu Başkan Vekilliği; 

1982-86 yıllarında Haccettepe Üniversitesi Sos

yal Bilimler Ensititüsü Müdürlüğü ve Senato 

üyeliği; 1987-88 yıllarında İnönü Üniversitesi 

Rektör Yardımcılığı ve İktisadi ve İdari Bilimler 

Fakültesi Dekanlığı görevlerini yürütmüş; 1989 

y ı lında Haccettepe Üniversitesi İktisat Bölüm 

Başkanlığı ' na atanmış ve l 989-92 yılları arasın

da Maliye ve Gümrükler Bakanlığı Müsteşar 

yardımcılığı görevini yürütmüştür. İki kitabı ve 

70'den fazla bilimsel makalesi yayınlanan Or

han Morg il evli olup, halen Haccettepe Üniver

sitesi Öğretim üyeliği ve Türkiye Odalar ve Bor

salar Birliği İktisat danışmanlığı görevlerini yü

rütmektedir. 

ORHAN MORGİL 

Öncelikle Diyarbakır Ticaret ve Sanayi 

Odası ' na, GÜNSİAO'a ve GAP-GİDEM'e beni 

davet edip konuşma fırsatı verdikleri için , teşek

kür ederim. 

Irak ambargosunun Türkiye ve Bölge üze

rinde olumsuz etkileri olmuştur. Bu etki lerin çok 

fazla olmasının bir nedeni de Türkiye'nin uygu

ladığı büyüme ve sanayileşme politikalarıd ır. 

lrak'ın 2 Ağustos 1990 tarihinde Kuveyt'i 

işgali ile başlayan Körfez Krizi sonucunda Bir

leşmiş Milletler Güvenlik Konseyi l rak'a eko

nomik ambargo uygulanmas ı kararını almıştır . 

Türkiye s iyas i nedenlerle bu karara titizlikle uy

muştur. Ancak, Türkiye'nin lrak ile o ld ukça 

önemli ekonomik ve ticari ilişkileri olması nede

niyle Türk ekonomisi ve özellikle Güneydoğu 

Anadolu Bölgesi uygulanan bu ambargodan 

önemli ölçüde zarar görmüş tür. Türkiye'nin uğ

radığı ekonomik zarar özellikle dış ticaret , yurt

d ış ı müteahh itlik hizmetleri , karayolu ve transit 

taşımacılık ve petrol boru hattı konularında orta

ya çıkmıştır. Bu konularda geçmişte ortaya çı

kan fiili ve potansiyel kayıpların günümüzde or-
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taya çıkan gelişmeleri n tartış ılması faydalı ola

caktır. 

1- Ambargonun Yurtdışı Müteahhitlik 

H izmetleri Üzerine E tkile r i 

Körfez Krizi başlamadan önce Irak, müte

ahhitlik firmalarımız açısından en önemli pazarı 

teşkil etmekte idi Nitekim, Körfez Krizi başladı

ğında Türk müteahhitlik firmaları lrak'ta 786 

mi lyon dolar tutarında müteahhitl ik hizmetleri 

işini yürütmekte idi. Bu i şler tamamlanmadan 

bırakılmak zorunda kalınmıştır. Bunun sonucun

da uğranılan fiili kayıp 250 milyon dolar olmuş

tur. Ancak, Türkiye ' nin uzun süredir en önemli 

d ış müteahhitlik hizmetleri pazarını kaybetmesi 

nedeniyle uğranılan potansiyel ekonomik kayıp 

çok yüksek miktarlara ulaşmıştır. 

Diğer taraftan Türk firmal arı Kuveyt' ıe de

vam eden 356 milyon dolarlık müteahhitlik işini 

tamamlamadan bırakmaları sonucu fiili olarak 

100 milyon doları n üstünde bir kayba uğramı ş

tır . Türkiye fii li kayıpl arın bir kı smını tazminat 

fonundan almı şur. Ancak, Türkiye'nin potansi

yel kayıplarının telafis i hiçbir şeki lde mümkün 

olamamışur. 

2- Amba rgonun Taşımacılık Hizmetleri 

Üzerine Etkileri 

Körfez Krizi'nin e n çok etkilediği sektör

le rden birisi taşımac ı lık sektörü olmuştur. O dö

nemde yılda ortalama 850 milyon dolar döviz 

g irdisi sağlayan taşımacılık hizmetleri sektörü , 

bunun 350 milyon dol arını Onadoğu ülkelerine 

yapılan taşı macı lık hizmetle rinden elde etmek

teydi. Ancak lrak 'a uygu lanan ambargo ile bu 

gelir büyük ölçüde kaybedilmiştir. 

Diğer taraftan BOT AŞ boru hatundan sevk 

edilen petrolün durması ile Türkiye yıllık 200 

m ilyon dolar kira gelirinden mahrum kalmıştır. 

Bunun yanında Türkiye'nin lrak 'a yönelik tran

sit ticaretten güney l imanlarımız kanalı ile elde 

ettiği gelirlerde kaybedilmiş ve transit ticaret 

Ürdün - Akabe limanına kaymıştır. 
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Burada özellikle üzerinde durulması gere

ken hus us Türkiye'nin taş ıma hizmetlerin in am

bargo nedeniyle büyük ölçüde durması nedeniy

le doğrudan uğrad ığ ı kayıpları n yanında, özel

likle Güneydoğu Anadolu Bölgesi'nin dolay lı 

o larak uğradığı kayıplard ır. Taşıma hizmetleri 

Güneydoğu Anadolu Bölgesi'nde hizmet sektö

ründe (otel, lokanta, petrol istasyonu , perakende 

ticaret gibi) önemli ölçüde istihdam ve gelir ya

ratmakta ve Bölge ekonomisine çok önemli kat

kılar yapmaktaydı. Bu imkanın kaybolması Böl

ge'nin fakirleşme sürecine girmesinde önemli 

rol oynamışur. Bunun sonucunda Bölge'deki te

rör faaliyetleri anmış ve bu nedenle Türk ekono

misi ö nemli kayıplara uğramıştır. 

3- Ambargonun Dış Ticaret Üzerine Et

kileri 

Türkiye'nin Irak'a olan ihracatı 1989 yılın

da 1 milyar 650 milyon dolar olup, toplam ihra

catımızın % 15'ini teşkil etmekteydi. Türkiye 

Irak'a gıda maddeleri , demir-çelikten mamul eş

ya, plastik mamulleri , elektrikli cihaz ve maki

nalar, kağıt ve karton, cam eşya ihraç etmekte 

idi . 

Dolayısıyla l rak'a yapılan ihracat esas ola

rak sanayi mamulleri olup, Türk sanayinin gel iş

mesine katkı yapmakta idi. Irak'a yapılan ihra

cat sanayileşmenin Güneydoğu Anadolu Bölge

si ' ne yayılmasına potansiyel olarak imkan vere

cek bir yapıya sahip bulunmaktaydı Türk ekono

misi açısından önemli sayılacak seviyeye ulaşan 

ve potansiyel o larak Güneydoğu Anadolu Böl

gesi 'nin gelişme ve sanayileşmesine katkı yapa

cak bu ihracat imkanı lrak'a uygulanan ambargo 

ile hemen hemen bütünü ile ortadan kalku. Nite

kim, Türkiye'nin lrak'a olan ihracatı 1991 yı lın

da l 22 milyon dolara, yani toplam ihracatımızın 

%0.9'na düştü , diğer taraftan Irak 'a yapılan ih

racatın tıkanmasından büyük ölçüde küçük ve 

orta boy işletmelerimiz o lumsuz yönde etki len

miştir. Özellikle Güneydoğu Anadolu'daki bazı 

KOBİ ' ler kapanma noktasına gelmişlerdir . 



20 

Türk firmaları lrak'a ancak Birleşmjş Mil

letle r Yaptınm Komitesi'nden izin alarak ihra

cat yapmaktadır. Bilindiği gibi Birleşrruş Millet

ler Güvenlik Konseyi lrak'a uygulanan ambar

goyu giderek yumuşatmış ve özellikle insani ih

tiyaç maddeleri olan gıda, ilaç ve temizlik mal

zeme lerinin lrak'a ihracatına izin vernıjştir. Bu 

çerçevede ülkemizden Irak 'a cam, mutfak eşya

ları , çelik ve seramik sofra ve mutfak eşyaları , 

sabun , deterjan , şampuan , diş macunu , g iyim eş

yaları , ayakkabı , terlik , makine halısı , battaniye, 

kağıt , muşamba, plastik masa ve sandalye ve 

ampul ihracatı yapılmaktad ır. Son dönemde Bir

leşrruş Mjlle tle r Yapurım Komitesi Türk firma

larına radyo, buzdolabı , televizyon ve çamaşır 

makınas ı gibi dayanıklı tüketim mallarının ihra

catına izin vermjştir. Ancak, Türk firmalarının 

lrak'a yaptığı ihracat miktarı , lrak 'a veri len itha

lat imkanları ile karşılaştınldığında çok düşük 

düzeyde kalmıştır. 

Bunu şu şekilde açık layabiliri z. Birleşmiş 

Milletler Güvenlik Konseyi 1995, 1996 ve 1997 

yıllarında lrak'a 4 milyar dolarlık petrol ihraç et

me ve bunun %35'i tazminatlar fonu ve Birleş

miş Milletler personel masrafı olarak kesi ldikten 

sonra kalan kısmı ile ithalat yapma imkanı ver

miştir. Dolayısıyla bu yıllarda Irak 2,6 milyar 

dolar ithalat yapma imkanına sahip olmuştur. 

Buna karşılık Türkiye'nin Irak'a o lan ihracatı 

1995 yılında 119 milyon dolar. 1996 yılında 188 

milyon d olar ve 1997 yılında 53 milyon dolar o l

muştur . 

Diğer taraftan Birleşmiş Milletler Güven

lik Ko nseyi 1998 ve 1999 yılında Irak'a 7,6 mil

yar dolarlık ithalat izni vermiştir. Buna karşılık 

Türkiye' nin 1998 y ı lında Irak'a olan ihracatı 75 

milyon dolar civarında olmuştur. Irak'a yaptığı

mız ihracatın düşük seviyelerde kalmasının bir 

nedeni inşaat malzemeleri başta olmak üzere ba

zı ürünler için firmalarımızın Birleşmiş Mille tler 

Yaptırım Komitesinden izin al amamasıdır. An

cak, bu durum göz önüne alı nsa dahj firmala rı 

mızın l rak'a ihracatlarını arttırma yönü nden ba

şarılı olamad ığ ı görülmektedir. Birleşmiş Mil-
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!eller Güvenlik Konseyi'nin son aldığı karar göz 

ö nüne alındığında lrak ile ekonomik ve tkari 

ilişkilerimizin geliştirilmesi daha da ö ne m ka

zanmıştır. Birleşmiş Milletler Güvenlik Konseyi 

17 Aralık 1999 tarihinde aldığı bir karara göre; 

l rak'ın yeni kurulan Silahsızlanma Dene~m Ku

rulu ile işbi rliği yapması halinde ambargo bütü

nü ile kaldırıl acaktır. Irak henüz bu yönde adım 

atmamıştır . Ancak belli bir süre sonra lrak'a uy

gulanan ambargonun kaldırılacağı anlaşılmakta

dır . 

Bu noktada Irak ile ekonomik ve ticari iliş

kilerimizi nasıl geliştirebileceğimizi tartışmamız 

gereklidir. Bilindiği gibi bir ülke ile ekonomik 

ve ticari i lişki lerin ge liştirilmesi için o ü lke ile 

siyasi ilişkılerin gel iştirilmesi gereklidir. Türki

ye'n i ıı Amerika Birleşik Devletleri ile olan s tra

tejik işbirliği ve Avrupa Birliği'ne tam üye ada

yı olması Irak ile siyasi ilişkı leri ni geliştirmesi 

yönünden bell i bir sın ırlama getirmektedir. 

Ancak, Türkiye komşu bir devletle ilişkile

rini gel iştirme yönünden belU imkanlara sahip

tir. Türkiye lrak ile siyasi ilişkilerini geliştirme

ye önem vermelidir. Bunun yanında esas o larak 

sanayi ve ticaret odalarımızın ve firmalarımızın 

lrak'taki iktisadi kuruluş ve firmalarla ilişkıleri

ni gel iştirmesi büyük bir önem arz etme ktewr. 

Özellikle Güneydoğu Anadolu Bölgemizdekı 

sanayi ve ticaret odaları ve firmalar Irak 'takı il

gi li kuruluşlarla ilişkılerini gel iştirmesi kaçı nıl

maz bir gerekliliktir . Bölge'dekı sanayi ve tica

ret odalarına lrak' tak i ilgili kuruluşlarla ilişkile

rini geliştirebilmeleri için Türkiye Odalar ve 

Borsalar Birliği finansman desteği ve teknik 

destek vennelidir. Bölge'deki Sanayi ve Ticaret 

Odaları bu amaçla işbirliği yapmalı ve gerekli 

adımları atmalıdır. Diğer taraftan bell i kaynak 

ve imkanlara sahip GAP İdaresi Güneydoğu 

Anadolu Bölgesi'ndekj odaların ve fi rmaların 

Irak ile ilişkjlerini geliştfrilmesinde katkı yapma 

imkanına sahiptir. GAP İdaresi 'nin bu yönde ça

l ışmalar yapması Bölge ekonomisinin geli şmesi 

yönünden faydalı olacaktır. 
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Sonuç olarak , giderek açılan Irak pazarı 

önümüzdeki yıllarda Türkiye iç in ve özellikle 

Güneydoğu Anadolu Bölgesi iç in önemli hale 

gelecektir. Doğal olarak Irak pazarının gelişme

si ö nümüzdeki yıllarda Irak ' ın iktisadi büyüme

sine ve global ekonomiye entegre olmasına bağ

lıdır. 

AB 'den Bölge'ye kaynak aktarılmasının 

talep edilmesi gerekir. Bir bölgeyi o bölgenin gi

rişimci ve sanayicileri kalkındırır, dışarıdan ge

lece k destek sınırlı olur. 

Dr. OLCAY ÜNVER 

Konuyu uluslararası hukuk, ekonomi ve 

politik boyutlarıyla inceledikten sonra sıra ye

rel görüşlere geldi . Konuğumuz Sayın Mehmet 

Aslan. 

Mehmet Aslan 1953 Nizip doğumludur. İs

tanbul İktisadi Ticari İlimler Akademisi mezu

nudur. Tekstil imalatı işi ile iştigal etmekte

dir.1992 yılından beri Gaziantep Ticaret Odası 

Yö netim Kurulu Başkanı olan Mehmet Aslan 

aynı zamanda, Sümer Holding Kurulu Üyesi, 

Türkiye Odalar ve Borsalar B irliği Ambusmanı 

ve Ekonomik İşbirliği Teşkilat ı (ECO)'nın Tür

kiye Milli Komitesi Muhasip Üyeliği görevleri

ni de sürdürmektedir. Mehmet As lan evli ve ik i 

çocuk babasıdır. 

MEHMET ASLAN 

Diyarbakır 'm degerli yöııeticileri, Degerli 

Büyiikelçim, Saym Hocam, Bölgemiıiıı degerli 

Oda Başkanları, İşadamları ve Degerli Konuk

lar, 

Öncelikle bu toplantıya kaulmamı sağlayan 

GÜNSİAD'a , Diyarbakı r Ticaret ve Sanayi 

Odasına ve Diyarbakır GAP-GİDEM yetkilileri

ne teşekkür ediyorum. 
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So n derece önemli bir konu. uzun süredir 

üzerinde çalıştığ ı mız bir ko nu Doğu ve Güney

doğu için son derece önemli bir kent olan Diyar

bakı r' da birl ikteliğe dayalı bu programa uzman

la rla birlikte katılma haberini alınca çok sevin

d im ve bu toplantıya katılabi lmek için diğer 

programlarımı iptal ettim . 

Değerl i konuşmacılar olayın çok güzel 

yönlerine değindiler, konuşmacıların tek tek de

ğindiği noktaları tekrarlamama gerek yok . Ben 

sadece toparlama yapacağım . Daha sonra am

bargo ile ilgili görüşmelerimiz ve Bö lge'yi etki

lemesi ve Bölge'nin bu konuda ve diğer konu

la rda perspektifinin nasıl olması gerektiği konu

sunda bir yaklaşım getirmeye çalışacağım. 

Tabii ambargonun Türkiye için bazı etkile

ri o ldu. Özellikle değerl i hocam da dile getirdi. 

Yalnız bu etkilerle ilgili bazı rakamlar konusun

da anlaşmazlık oldu. Ya ni bu işi götüren ku

rumlarla bizim aramızda bazı anlaşmazlıklar 

var ve rakamların nasıl hesaplanması konusunda 

temcide farklılığımız var önce bunu masaya ya

tırmak lazım . 

Şimdi 1996 yılından beri ambargonun ge

tirdiği zarar 30-35 milyar diye ifade ediliyor. 

Yani geçen yı lların rakamları eklenmeden ve na

sıl hesaplanıyor, onu çokta biliyor değil im . Bi

ze göre lrak'a o lan ticare t ve 7 milyar 600 mil

yon dolar ihracattan olan rakamdır. Bunun ya

nında petrol ürünleri de hesaplanmalıdır. Ve id

dia ediyoruz ki gerçek rakamlar 35 milyar dola

rı ikiye katlar ve Türkiye 'nin ve Bö lge'nin kay

bı 70-80 milyar dolardır. Bu g üne kadar Gazian

tep Ticaret Odası dışında hiç kimse inceleme 

yapmadı. Ambargo baş lad ı ktan sonra Bölge'ye 

yönelik çalışan bir çok işleumenin kapandığı ko

nusunda bizim Gaziantep Ticare t Odası olarak 

yaptığımız incelemeler 95-96 yıllarına aittir. 

1996 yı lında 1 196 imalat sanayi işyeri kapan

mıştır. Bunun içinde sabun , deterjan , mercimek, 

un vb. üretimiyle ilgili birçok işletme buna da

hildir. Yanısıra lokantacı, tamirci, dinlenme te

sisleri de vardır ve bunun IOOO'e yakını sadece 

araçla ra hizmet eden sektö rdür. Bu rakamlar sa-
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dece Gaziantep için yapılmış araşt ı rmanın sonu

cudur. 

Şimdi Bö lge için baktığım zaman Irak ge

çiş li gel işmiş bütün Körfez Ülkele ri ' nin duru

munu düşünmek lazım. Bu krizi sadece lrak'la 

bağlantılı düşünmek yanlış, çevre ülkeler için 

imalat yapan işletmelerin durumu da gözününe 

alınmalıdır. 

Ö zellikle B ö lge'deki göç, Gaziantep ve Di

yarbakır' da uğranılan zarar bunun en büyük ör

neğidir. Göç olaylan masaya yaurıldığında, iş

sizlik masaya yatırıldığında hatta işsi zlikten 

kaynakla nan ve hatta Kuzey lrak'ta ambargo 

sonras ı ve otorite boşluğundan kaynaklanan te

rör olayıdır. Ve devletin bu alandaki harcamala

rı , eğer varsa yatırımları bunun yanında 30-35 

milyar dolar gibi bir para cüzi bir rakam olur. 

Ama 35 milyar dolar olsun küçük bir para değil , 

yalnız bunun altını çizmekte fayda görüyorum. 

Çünkü Türk.iyc'de hep böyle ifade ediliyor. Biz 

ambargoya hayır mitingleri yaptığımız zaman 

1996 yılında devletten aldığımız resmi rakam 

30-35 milyar dolardı, 2000 yılına geldik. Am

bargonun e tkileri katlana katlana devam ediyor, 

oysa devlet rakamları sabitlemiş gibi . 

Bir kere ambargo zararının envanterinin ç ı

karılması lazım ve bu konuda kendi lerine yar

dımcı o lmak için elimizdeki tüm bilgileri , eğer 

öylesine bir envanter çalışması bir kurum tara

fından yapılacak ise, çok sağlıklı bir şek.ilde ak

tarma şansına sahibiz. 

Dolayı sıyla Türkiye bir şey söylerken Bir

leşmiş M illetle r 'e mesaj verirken uğradığı zara

rı kendi içinde ve küçük boyutla göstermek gibi 

bir yanılgıya düşmemelidir. Böylece bize para 

mı verecekler, hayı r ama uğranılan zarar büyük

tür. En azından bizim taleplerimizin karşılanma

sı doğrultusunda bir başka unsur olabilir. Uğra

nılan zararların büyüklük ifadesinde bu da 

önemlidir. 70-80 milyar dolar gibi bir raka m 

verdim . Taşımacı hktan ve Körfez Ülkeleri ' ne 

geçişten ve müteahhitlik hizmetlerinden kaybet-
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tiğimiz çok şey vardır. Bunları toparlarsak bun

dan aşağı bir rakam çıkmaz. 

Olayın sosyal yönü ise göç ve işsizliktir. 

Ben Diyarbakır'ın 1979-80 ve 90 yıllarındaki 

durumunu çok iyi bilirim. Mesleğimden dolayı , 

gıda imalatı yapıyordum. Burayı ve çevre illeri 

iyi bilirim, çünkü yazlarımı burada geçirirdim. 

Son birkaç yı ldır gelemiyordum. Dost acı söyler 

ya burayı gelip gördüğüm zaman Diyarbakır' ın 

benim l993 ' te gördüğüm halinden çok daha ge

ride olduğunu gördüm. Peki sebep neydi? Ana 

sebep göçtür. Göç sosyal, altyapısal ve eğitim, 

sağlık hizmetleri yetersizliği gibi problemleri 

geti rdi . Bunlar da maliyettir. Gaziantep ve çev

resinde 1991 - 1993'ten sonra ambargo ile birlik

te göç arttı . Biz şimdi yeni bir şehir yarattık 4. 

organize şubemiz var. En büyük göçü Gaziantep 

aldı ve biz bir Organize Sanayi Bölgesi açalım 

dedik. Gerek Gaziantep Ticaret Odas ı , gerek 

sağduyulu insanlar ve bunlar için gerekli eğitim , 

altyapı, sağlık hizmetlerini sağlamamız gerek. 

Ama buna karşın ne yöre insanı, ne devletin im

kanları bu konuda destek vermeye ve planlama 

yapmaya yetmedi . 

Dolay ısıyla ambargonun etkileri saptanır

ken olaya çok yönlü bakmak gereklidir. E lbette 

Güneydoğu Anadolu Bölgesi'nde kalkınma sa

dece Irak'Ia ve bu yolla Körfez Ülkeleri ile tica

rete bağlı değildir. Ama bu safha o kadar önem

lidir ki , bugün sadece Nizip'te sabun ve deterjan 

fabrikalarının % 90'ı kapanmıştır. Gaziantep'te 

un ve gıda ile ilgili fabrikaların çoğu kapandı. 

Bu fabrikalarda çalışanl ar işsizler sınıfına katıl

d ı. G:uiantep'i geçtim gelelim Şırnak, Cizre, Si

lopi, Mardin , Kızıltepe'ye ..... 

Size bir anımı anlatayım. Bu benzeri olay

lar ambargonun durumu için neden bu kadar 

çal ıştığımızı açıklamaktad ır . Ben bunu bir çok 

yerde anl attım ama tekrar anlatmakta büyük fay

da görüyorum. 

Tahmin ediyorum 1996 yılıydı.1996 yılın

dan itibaren s ınır ticaretini geliştirmek için çok 

yoğun bir çalı şına iç indeydim. Jrak'a g idiyor-
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dum. Devletin bi lgisi dahilinde. Silopi 'de kam

yonların durduğu bir lokanta vardır. Gece gün

düz açık , bizde öğlen yemeği yemek için orada 

konakladık . Kaset satan çocuklar vardı. İ brahim 

Tatlıses, Emel Sayın falan, hoşuma gitti bir ka

seue ben aldım, lrak'a geçtik. Silopi 'den gece 

dönmemiz gerekiyordu . Silopi Valiliği ' nden 

özel izin aldık . Gece yola koyulduk, saat bir iki 

gibi bu bahsettiğim lokantaya tekrar vardık, sa

bah gördüğüm çocuğun yanında 5-6 çocuk daha 

yine kaset satıyorlardı. Bunlar 10- 12 yaşlarında 

çocuklar, birkaç tanesini oturttuk ve sorduk. Bu 

saate kadar dışarıda ne arıyorsun, sebebi ne de

dim. Bir çocuk şu ifadeyi kullandı "ağabey bu 

kasete biz kurban olmaz mıyız" dedi." Bu kaset 

olmasaydı, şimdi biz dağda olmayacak mıydık?" 

dedi . Espri burada beyler, bu olaya bakarken ko

nu olan bu küçük kaset bu çocuğa bir istihdam 

kaynağıdır ve dağa çıkmasına e ngeldi r. Bunun 

için sorun sadece Doğu ve Güneydoğu'nun so

runu değil Türk.iye'ni n sorunudur. Bu yoldan · 

geçen insanların yarıs ı İstanbu l , Ankara, İ z

m ir'den gelip geçiyor. Sadece doğu ve güneydo

ğu insanı değil , Batıda birçok insan da Irak ve 

Körfez Ülkeleri' ne geçişle hayatını idare etmi

yor mu? İstanbul , Ankara ve İzmir' de bu neden

le kapanan birçok firma var. Özellikle temizlik 

fınnaları demek ki bu olaya bakarken çok geniş 

kapsamlı bakmak gibi bir zorunluluğumuz var. 

Sayın Büyükelçim Elekdağ'a çok teşekkür 

ediyorum. Kendisinin Dışişleri'ndeki görevleri

ni, başarılarını dinleyerek büyüdük. Kendisi za

ten çok iyi bir diplomattır. Ama ilk kez Dışişle

ri 'nde görevli böylesine açı k, net, gerçekleri ka

bul eden, ambargoyla ilg ili destekleyici bilgiler 

veren birine rastlıyorum . 

Şimdi bunu açacağım . Belki siz Dışiş leriy

le çok mu haşir neşir o ldunuz diye soracaksınız, 

düşünemeyeceğiniz kadar. Şimdi başlıyorum. 

1990 Ağustos'unda ambargo kararı alındı ktan 

sonra; 1991 yılında BM Şanı 'nın 50. maddesi 

kapsamında Ürdün'ün bir başvurusu oldu . 1992 

yılına kadar da bir ses çıkmadı, ne hayır ne evet 

ve 92 yılında Ürdün ben artık ambargoyu uygu-
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l ayamıyorum dedi. Altın ı çiziyorum ki Ürdün 

Körfez Savaşı s ırasında Irak'ı destekliyordu. 

Türkiye de karşı cephedeydi. Yine de Birleşmiş 

Milletler bir anlamda zımnen göz yumdu ve 

1992 yılı sonu itibariyle Ürdün-Irak yıllık 600 

milyon dolarlık anlaşma yaptı, yani 3,5 milyon 

ton ham petrol, petrol fiyatları düşse bile bu hep 

600 milyonu tamamlamıştır. Ve 600 milyonluk 

anlaşmanın 300 milyonu hibe olarak kondu , 300 

milyonu da özellikle ham petrol alıp Ürdün fir

malarının satmasıdır. Bu ticaretin esasıdır. 

Biz kendimiz çalışmaya başladık ve çalış

malarımızda BM Şartı'nın 50.maddesini keşfet

tik. Kendi imkanlarımızl a, kimse bize söyleme

di. Baktık ki bu maddeyle ilgi li bir girişim ol

muş mu , evet olmuş, Ürdün başvurmuş ama evet 

veya hayır denmemiş ama Ürdün'le Irak arasın

da bir ticaret var. 

Biz 1993'te Ürdün'e gittik, Ticaret Odası 

Başkanı ile görüştük. Dedik ki sınır ticareti bi

zim için çok önemli ama ambargo yüzünden ar

tık yapamıyoruz, siz nasıl yapıyorsunuz, isterse

niz ortak yapalım veya bizde sizin kanalınızla 

bir şey yapalım. Bu sefer Ticaret Odası Başka

nı 'nın bize söylediği şu oldu; bu iki devlet ara

sında önce konuşuldu, sonra İngiliz ve Ameri

kan firmaları, Ürdün Ticaret Odası 'na kay ıtlı ba

zı firmalara gelip o/o 80-90 oranında ortak olu

yorlar. Ama neticede Ürdün firmaları oluyor 

bunlar, ihracatı onlar yapabiliyor ama bu duru

mun değerlendirilmesi de bu ülkelerin firmaları 

ile devlet arasındaymış ve biz kesinlikle başka 

ülkelerin firmalarını ortak edemiyoruz kendi Ti

caret Odamızdaki firmalara, dediler. Aldığımız 

cevap bu oldu. 

Şimdi bunu niye söyledim. Daha 1993 yı

lında ambargoyu uygulayın diyen ülkeler am

bargonun nemalarından yararlanmak için çok 

güzel yöntemler buldular kendileri için, Ürdün'e 

göz yumulmasının sebebi de budur. 

Yani Türkiye bu kadar önemsiz bir ülke mi 

Ortadoğu barışı için, Ortadoğu 'daki konsepti, 

stratejisi için, yani akli var izan var. Böyle bir 
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şey yapı lacaksa önce Türkiye ile yapılmalı şim

di bunun altındaki nokta bu ülkelerin ambargo

dan dolayı bırakın Birleşmiş Milletlerin %35 

tazminatını, esas nokta nemasını demek. 

Şimdi biz buradan döndük Ankara'ya gel

dik. Sayın Hikmet Çetin Diyarbakırlıdır ve Dı

şişleri Bakanı idi hatırlarsı nız kendisiyle görüş

tük , Dışi şleri'nin farklı kademeleriyle görüştük. 

O zaman ben basında ambargoyla ilgili bir iki 

kere demeç verdim. Sanırım Ekonomist Dergisi 

id i, isim vermeyeceğim ama bir Dışişleri yetki

lisi bana dedi ki "yahu kardeşim sen biliyor mu

sun bu 50.madde filan nedir? Bu devlet politika

sıdır , bilmiyorsun da konuşuyorsun yoksa bili

yorsun da mı konuşuyorsun ". Ben de "biliyorum 

bi lmiyorum" demedim. "Sadece bir şeyler öğ

renmeye çalışıyorunı"dedim . "Şu kullandığı nız 

maddenin tercümesi bu değil mi? Efendim ver

diği niz madde bu değil mi" koydum önüne "ta

mam" dedi , "bu devlet politikası sen niye karışı

yorsun ". Bunları anlatmamın nedeni birazda 

kendi hatalarım ıza bakmamızın gerektiğidir . 

Neyse bizim 50.madde ile ilgi li başvuru

muz 1996 yılındadır. Ne tuhaf Gaziantep'ten 

tüm B ölge'yi toplayıp "ekonomik ambargoya 

hayır" mitingi yaptıktan sonradı r. Peki 9 1-96 

arasındaki bu başvuruyu yapmamamızın hesabı

nı kim kime verecek. O dönemde bu ülkeyi yö

netenlerin tümünün bu ülke ve bu Bölge için 

yaptıkları boş , ve size Dışişleri Bakan ı ' nın bir 

ifadesi ni söyleyeyim.1996 yılında bir m itingde 

yaptığı açıklamada, daha sonra bizimle yaptığı 

sohbette de niye başvuru yapılmadığının sebebi

ni söyledi. Dedi ki biz şöyle yaptık , ö nce vaatle

re kandık yardım gelecek diye, sonra bu çok 

uzun s ürmeyecek diye düşündük. Bu yüzden 

Birleşmiş Mille tlere gidip de bunu söylemeyi 

devlet politi kamız açısından uygun görmedik 

dedi . Neticede yanıldık, bu onun sözü. 

Yani bazı gerçekleri n altını çizmemiz la

zım . Sayın Büy ükelçim doğru bi r şekilde ifade 

etti, ama gerçek şu ki 91-96 yılları arasında hiç

bi r doğru dürüst girişimde ve faal iyette bulunul

madı ve çok imkanımız vardı. Bir tanes ini söy-
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leyeyim size; 96'daki başvurumuz esnasında, 

yanılmıyorsam "Çevik Güç" görüşmeleri vardı. 

Türkiye Büyük Millet Meclisi bu konuda biraz 

uyandı. Hükümet bizim 50.maddc ile ilgili baş

vurumuza olumlu bakılmazsa biz de "Çevik 

Güç• anlaşmasını kolay geçirmeyeceğiz, dedi. 

Birleşmiş Milletler biraz zora geldi ve hemen bu 

dönemde tamam bu konuyu ciddi inceleyeceğiz 

dediler ve biz hemen "Çevik Güç"ü onayladık. 

Halbuki o dönemde hemen onaylamasaydık 96 

yılında bugün Ürdün'e sağlanan kolaylıklar bize 

de sağlanacaktı. Bunlar geçti peki bundan sonra 

ne yapacağız veya ne yaptık , dedim ki biz bu ko

nuda ne kadar çok örgütlenebilirsek ve ne kadar 

çok şey yapabilirsek yapalım , bu konuda bütün 

hükümctlerle irtibata geçtik. 

1996 yı lında s ı nır ticaretinin başlama ka

rarnamesini de Dış Ticaret Müsteşarlığı 'ndaki 

arkadaşlarla yazarlardan birisiyim. Önce sınır ti

careti ile başladık sonra bu olayı nasıl geııişlete

bilirizin hesabını yapmaya başladık. Aksaklıklar 

olmadı mı oldu. A ma o bölgede o çocuklar kaset 

satmaya, lokantalar açılmaya, üretim yapı lmaya 

başladı. Emekli orgeneral Çevik Bir'in, 97 yı lın

daki ifadesiyle "sınır ticareti ile ilgili gayretler 

için başımızı şişirdin diyorduk. Ama sınır ticare

ti başladıktan sonra Cizre -Antep hatunda terör 

olaylarında büyük düşüş oldu ve artık biz de ola

ya böyle bak ıyoruz", dedi. 

Olayı önemseseydik, ya da aman Amerika 

kızar diye çekiniyoruz, halen bile var bu konu

daki mazeretler devam ediyor. Hiç olmazsa Bir

leşmiş Milletler Ürdün 'e verdiği kolaylıkları bi

ze de versin, ambargo devam ediyorsa ets in. Ve 

orada bazı diyalogları geliştirebilseydik, bazı 

bulguları elde edebilseydik belki bugün bu du

rumda olmazdık. Fakat yapmadık sınır ticareti 

bi r süre sağlıklı gi tti ama sonra, 97 Kasımda 

lrak'la Amerika (ben BM yerine ABD diyorum 

çünkü işin başı ABD'dir) arasında kriz çıktı . 

Şimdi olay ı biraz gel iştirdik. Arkadan bu kriz 

çıktı . Irak mazot ihracatını durdurdu. Bizim Böl

gemizde 100 milyon dolar civarında ihracat ya

pan firmanın buna Kızıltepe'den Antep'e kadar 
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birçoklan dahil alakları var, ve bu firmalara bor

cu olan iş letmeler zora g irdi. F irmalar bu zor 

şartlarda ihracat mücadelesi veren firmalar s ı

kıntıya girdi ve bunlara bağlı çalışanl ar sıkınuya 

girdi ve işs izlik olduğu g ibi katlanarak artmaya 

başladı. 

Şimdi ben bi r kuruma teşekkür edeceğim. 

Bu Dış Ticaret Müsteşarlığıdı r. Bu konuyla ilgi

li çalı şan Dış Ticaret Müsteşarlığı ' na Daire Baş

kanları n a, bütün arkadaş l arımız bu konuda çok 

çabaladı, Dışişleri Bakanlığı ise çok ihtiyatlı çok 

temkinli, aman böyle olur, a man şöyle olur, ülke 

politikamıza zarar gel ir gibi sürekli pasif dav

randı. Biz olağanüstü derecede çal ı şuk ve biz 

bunu bir yere getirdik, inanılmadı. Başbakanı ik

na eıtik , kendisine teşekkür ediyorum. Başba

kan 'ın resmi yazısı ile Irak'a gittim. Başba

kan ' ın görevin i yaptığını gazetelerden izledik. 

Dışişleri Bakanlığı ' na karşı çıku, sizin işiniz de

ğil gibisinden siz bi r başkana yazı veremezsiniz 

falan .... Neyse Başbakan ded i ki bakana verirsi

niz bu da bakan veriyorum dedi , neyse sonunda 

gittik, Irak' la anlaşma yaptık, yapuğımız anlaş

mada bütün nakl iye fiyatlarını Irak tarafından 

düşürdük ve protokole bağladık . Şu anda ham 

petrol bizim tarafımızdan taşınıyor bu alacakla

rım ıza karş ılı k 6 aydır taşı nıyor. Bizim geçtiği

miz bu yoldan tekrar 120 milyon dolar alacağı 

vard ı. O da bizim geçtiğimiz yoldan 56 birimi 

bir araya getirdik bir şirket kurduk. Şimdi günde 

5000 araç ham petrol taş ıyor ayda 15.000 araç 

yapıyor. Bunu 5 ile çarparsanız 100.000 kişiye 

sadece bu yolla istihdam sağlandı. Ortalama 

5 .000 araç sınır dışına çıkıyor. 

Devlet Güneydoğu ile ilgili bir istihdam 

projesi açıkladı. 40 trilyonluk, kaynak daha orta

da yok, amaç 8.000 kişi için istihdamdır. Şimdi 

320 milyon dolar ham pet rol işleyişinden dolayı 

100.000 kişi direk istihdam edilmekte, TÜPRAŞ 

gelir elde etti , biraz da uc uz ald ı. TÜPRAŞ'tan 

dolayı arttı 65 tri lyon nakli için, vergiye kaynak 

lrak'tan . Şimd i işe bakın ne devlete yükü var, 

hem devlet kazanıyor, hem Bölge'deki araçlar 

çalı ş ıyor. Hem o ihracatç ı firmalar kurtuldu, 
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he m bu kadar kaynak Bölge'ye geliyor. Şimdi 

aklın yolu birdir. 

Şimdi biz bunu ne kadar zor gerçekleştir

dik , biliyor musunuz? İnanın Ender Bey ve Tey

fık Bey burada oturuyorlar , onlara teşekkür edi

yorum. Sayın Elekdağ dedi ler ki ; Ürdün 'e sağla

nan kolaylıkların bize de sağlanacağına inanıyo

rum , aslında kendisine kaulıyorum . Bir umul 

var , Sayın Başbakan son ABD ziyaretinde lüt

fettiler bizi birlikte götürdüler, oradaki bazı gö

rüşmelere devlet uygulaması dışında soktular bi

zi sağolsunlar. Orada biz bir işaret aldık aldığı

mız i şaret şu; bugün ambargonun geldiği nokta

da aruk Birleşmiş Milletlerin bakuğı olay Irak'a 

nakit para girmemesi, esas ö ne mli olan olay bu 

yani nakil para. Türkiye'nin kendile ri için öne

mini belirterek, Türkiye'nin karşılaşuğı zararla

ra yönelik olarak, karşılıklı takasa yönelik bir ti

carete makul ve sıcak bakacaklarını belirttiler. 

Dış Ticaret Müsteşarlığı bu çalışmalar sonucun

da bu yaklaşımı yakaladı , bug ün Irak 'ta yeni bir 

sis tem gelişti. 

Amerikan halkına hiçbir mahsuru yok, çün

kü geçen hafta Amerikan başkonsolosu beni zi

yarete geldi. Biz bazı şeyleri sır diye tutuyoruz, 

ad amlara ham petrolü geçiremiyoruz diyorum. 

O bende listesi var diyor. 

Şimdi devlet bir şey yapmaya çalış ı yor 

50.madde ilkesi 30 ülke başvuruda bulunmuş 

Sayın Büyükelç im, Amerika dedi ki 50.madde 

konusunda bize bi r şey getirmeyin b iz çok sıkın

tıdayız . Çünkü Rusya'sından tutun , ticareti olan 

komşusuna kadar birçok ülke vardı r. Sayın Baş

bakan' la görüştük, gidenlere ben bu raporu ha

zırladım . Dedi ki Ürdün'e sağl anan kolaylıklar 

diyelim, 50. madde demeyelim. Sayın Başbakan 

dikkat ederseniz ABD'ne Türkiye' nin zararları 

ve bu konuda sağlanan kolaylıklar şeklinde ge

tirdi . Bu anlamda bu takas usulüne ABD'nin 

makul ölçülerde normal bakabileceğine dair res

mi olmamakla birlikte bir s inyal var. 

Şimdi bununla belirtilen sistem şu; TÜP

RAŞ gibi devletin bir yan kuruluşu Irak'tan pet-
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rol alacak, buna karşılı k para vermeyeceksiniz. 

Burada devletin adına hesap tutulacak, firmala

rınız ihracat yapacak, siz gelip paranızı alacaksı

nız bu kadar basit, aslında Ürdün 'ün s istemi de 

bu. 

Şimdi size bütün içtenliğimle söyleyeyim 

çok c iddi bir şekilde çalışılıyor, çok mesafe kat 

ettik. İnşallah çok yakında lrak' la ambargoyu 

bir an la mda ruhunu zedelemeden böyle bir ihra

cat başlayacak , şimdiye kadar alacak kurtarma 

veya oradan oraya araçlarımız malı taşıma deği l 

esas ihracat yapmak, bizim ürettikle rimizi Irak 'a 

saunak gibi bir noktaya geliyoruz. Şimdi Irak 

ambargosunu müsaadelerinizle kapatayım başka 

bir konuya geleyim. 

Teşvikler. Sayın Hocam, Sayın Büyüke l

çim söyledi çok önemli bir takım yaklaşımlar o l

du ama ben de Bölge'nin teşv iklerle kalkınaca

ğına inanmıyorum. Ama teşviklere gele ne kadar 

esas yapılması gereken başka şeyler var. Şimdi 

bakın , Doğu ve Güneydoğu Bölgesi' nin komşu

larından birisi Suriye, birisi Irak, birisi İran , şim

di bu 3 ülke ile sorunumuz var. lrak'ta ambargo 

var. Irak üzerinden Körfez Ülkeleri' ne geçiyor

duk, Suriye' den de diğer taraflara Birleşik Emir

liklere vs .. geçemiyoruz. Suriye ile yıllardır si

yasi sıkıntımız var yeni yeni binakım gelişmeler 

başladı. İran ' la keza siyasi sorunlarımız sıkıntı 

larımız var. Bunlarla olan ticaret yok denecek 

kadar az, bir de Bölge 'nin yapısına bakın Gazi

an tep dahil işletınelerin %95'i küçük ve orta öl

çekli i ş letmeler ne çok büyük pazarlama, ne çok 

teknolojik donanım, ne çok finansmanları var. 

Nasıl Avrupa ve Arnerika'ya satacaksın , sen bu 

teşvikle nas ıl Bölge'ye yaunm getireceksin, ya

ni böyle bir şeyin manuğı var mı? Şimdi mantık 

şu; yatırım , teşvik versen de vermesen de önce 

ürettiğini satabi leceği pazar arar. Bu çok önemli 

şimdi buna bir örnek verelim . Bir adama teşvik 

verelim Diyarbakır'da yatırım yapsın lrak' a Su

riye'ye ürün satamıyor, hammadde batıda , biz 

Diyarbakır ve Gaziantep olarak hammaddenin 

%90'nını İstanbul , Ankara, Kocaeli ' nden getir

mek zorunda kalıyoruz, pazan da batıda olursa 
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getirmek için nakliye götürmek için nakliye, 

ama Avrupa senin nakliye için harcad ığın ı sana 

vermez ki , İ zmir limanından ç ı kı şına bakar. Bir 

kere Bölge olarak rekabet şansımız yok, en azın

dan devletin temel girdilerdeki bu dezavantajla

rı kaldıracak birtakım teşvikler getirmesi gere

kir. 

Bizim bir a rka bahçemiz var ben şimdi tek

nolojik olarak çok sıkınu çekiyor, çok gayret 

ediyor ama yine de Avrupa'ya satmakta zorlanı

yorum. Fakat Suriye, Irak ve İran 'da ne üreti

yorsam satacak bir pazar var. Avrupa'ya satabil

mek için tekno lojik donanımın olması gerek bu 

bir kere çok önemli, Avrupa'dan alacağım bu 

teknolojik donanım 3-5 yıl eskise bile bunu Irak, 

Suriye, İran için kullanmama gibi bir kaygım 

yok. 

Dolayısıyla bu ülke 28 milyar dış ticaret 

için çırpınırken ben iddia ediyorum bu 3 komşu

muzun 15 milyar dolarlık ihracat potansiyeli var 

ve çok kısa bir sürede bu realize edilebili r. Şim

di Dış Ticare t Müsteşarı mız ile Suriye'ye yöne

lelim, orada çalışırken lrak'a İran'a gideceğim . 

Biz yapacağız arkadaş bunu. 

Bir kurum var yani bunu söylememin sebe

bi şu anık bizi çözüme yönlendiren, devlet teş

vik yapsın, yatırım yapsın, daha 50 sene söyle

riz, olmaz. B iz devletten şunu isteyeceğiz. Bi

zim ticaretimizin yolunu aç, artık bu ticare ti ko

laylaştır, hem benim ülkem bu ülkelere ihracat 

yapsın hem benim bölgemin sanayi tesisleri ça

lışsın . 

Ş u anda 4000 tane işletme var Antep'te, 

2000'e yakını atıldır. İnanın tek bu anlamda sı

kınulıyım, komşularımla ticaretim yok. Kald ı ki 

Diyarbakı r I rak 'a çok yakın bir konumda çok 

avantajlıdı r. Tamam belki Avrupa'ya satmakta 

zorlanacak ama Irak ve İran'a satabilir. Dolay

s ıyla Türkiye' nin Güneydoğu 'ya bakışında ön

celikle komşularıyl a ticaretinin yolunu açmaya 

yönelik bir perspektif koyup bunu gündemin bi

rinci maddesine almak lazı m. 
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B ölgemiz ve komşularımızl a ticaret yolu 

açılmalı, bu Bölgc'de ticaret canlanmalı , ticareti 

canlandırıp üretimin yolunu açabi li rsek Saban

cısı, Koçu teşvik vermesen de kendi l iğinden ge

lir. Ama şimdi teşvik de verseniz, yatırım fi

nansmanını da verseniz zor. 

Sayın Büyükelçim GAP Yatı rım Bankası 

dedi . O konuyla ilgili devlette 10 yı ldır projemiz 

var. B e n iddia ediyorum fabrikasını da yapsanız, 

içine makine da koysanız eğer ürettiğini pazarla

mak konusunda sıkıntıdaysa, hiçbir şey yapıla

maz, yatırımcı da gelmez. Dolays ıyla önce bura

yı pazar haline dönüştürmek lazım, ticareti can

landırma olayının çok süratli bir şekilde yapıl

ması gerek diye düşünüyorum . 

Serbest bölge konusuna da değinmek isti

yorum. Bu çok ciddi bir konu, ama bunu Ameri

kalılar bize teklif etmedi. O nu Başbakan'ın gün

demine biz getirdik. Amerika'da bu konuda bü

rokraside problemler var. Bu çok uzun süredir 

inceled iğimiz bir konu. Ürdün 'de İ srail menşeli 

5 Serbest Bölge var. Bu 5 Serbest Bölge' de üre

tilen malın hammaddesi veya ara m addesi İsrai l 

menşeli olmak şartı yl a o bölgelerde üretilen 

madde ABD'ye gümrüksüz g iriyor. 

Ayrıca size şunu söyleyeyim , size bi r müj

de vereyim. Bizim ABD ile i hracatımız 2 milyar 

$,ithalatımız 4 milyar $'d ı r . Bu iki milyarlık ih

racatın l milyar doları tekstildi r, üstünü yapa

mayız kotadan dolayı , son ziyaretimizde Sayın 

Kürşat Tüzmen 100-1 50 milyar do larl ık ihracat 

için uyku uyumadı. israi l'e Ürdün'e heyetler 

gönderdik, incelettik ve şu a nda bu konu çok ke

sin bir takip altında fakat sıkın tı var. Sıkıntı şu: 

Suriye enteresan bir ülke, W ashing ton'daki son 

barış görüşmelerinde ekonomik alanda, Ür

dün ' deki serbest bölge mode li gibi b ir uygulama 

için kendisi için de istekte bulunuyor, çok ente

rasan Yunanistan'da böyle bi r talepte bulunu

yor. Fakat Türkiye daha avantajlı , Türkiye' nin 

bu anlamda yatırıma muhtaç bölgeleri Doğu ve 

Güneydoğu'dur. Bölge' de 3 veya 4 il al ı yapısı 

ge lişen Gaziantep, Diyarbakır, M ardin 'dir. Ür

dün ' de 3-5 tanedir ama çalışan 2 tanedir. Çünkü 
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onların alt yapısı iyi deği l bu konuda Anıep'in , 

Adana' nın , Sabancı'nın farklı uğraşları var. 

Ama merak etmeyin , bu serbest bölge olursa 

Güneydoğu Anadolu Bölgesi ile ilgili hükümet 

politikası o larak ikame edilecek. Çalışmalar çok 

cidd i fakat konunun ADB'de n geçebilmesi için 

İsrail lobisinin desteğine ihtiyacımız var. Dış Ti

caret Müsteşarlığı bu konuda hemen heyet yol

ladı, ayrıca resmi olarak bu bölgeleri inceledi . 

Bu konudaki çalışmalar çok ciddi devam ediyor 

ve bizde katkıda bulunmaya devam edeceğiz .. 

Dolayısıyla ben bu Bölge'nin çocuğu ola

rak bu doğrultuda gayret sarf etmeye devanı 

edeceğim. İnanıyorum ki bu Bölge'deki işadam

ları benim ne demek istediğimi anlad ı , hep bir

likte olacağız, hep çözüm üreteceğiz, devlet ku

rumlarını arkamıza alacağız çünkü devletin ida

ri yapılanması ve yerelleşmenin devletin hantal

lığının önünü de biz açacağız. Bu cennet ülkede 

üniter bir şekilde çocuklarımız için daha iyi bir 

yaurım daha iyi bir gelecek içinde yaşatmanın 

yollarını bu lacağız. 

Son sözüm şu; Türkiye'nin geleceği aydın

lı k, artık şu edebiyattan vazgeçelim, Doğu ve 

Güneydoğu ihmal edilmiştir. Doğru. Doğu ve 

Güneydoğu'da eksiklikler vardır. Artık birtakım 

çözümler üretelim. Devleti zorlayalım. Gel ar

kadaş ben bunu yapacağım sende şunu yap diye

lim Bizi m politikamız bu olmalı yoksa yıllar ağ

lamakla geçer. 

Çok teşekkür ediyorum. 

Dr_ OLCAY ÜNVER 

Sadece yerel perspektifi d inlemedik, iş ca

miasının perspektifini de dinledik. Konuşmalar 

sona erdi. Programa göre şuan soru cevap bölü

mümüz var. Sorularınızı 1-2 dakika ile sınırlan

dırmanızı isteyeceğim. Lütfen sorunuzdan önce 

kendinizi tanıtın. 
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Sorular 

VEDAT ÖNER 

(GAP-Gİ DEM Teknik Başdamşmaıı) 

Bir şey belirtmek istiyorum. Mehmet As lan 

birkaç kez Dış Ticaret Müsteşarlığı Anlaşmalar 

Genel Müdür Yardımcısı Sayın Teyfik Bey ve 

konunun uzmanları ndan Sayın Ender Öncü'den 

bahsettiler. Ancak , kendileri yarınki toplantıya 

katı lamayacaklar, yine bu çabaların devamı o la

rak, bildiğim kadarıyla İsrail'e gitmele ri gereki

yor o nedenle yarın katkıda bulunamayacaklar. 

Arkadaşlara da bazı sorular yöneltilebilir. Sanı

rım kendileri buradayken, ki kendileri konuyu 

çok iyi biliyorlar , çok derinden biliyorlar, katkı

da bulunacaklarına inanıyorum . 

ŞEYHMUS DİKEN 

Diyarbakır Büyükşehir Belediyesi Başkan 

Danışmanıyım. Sorum Sayın Büyükelçim Elek

dağ'a olacak. 

Ekonomik gereklilik Bölge ekonomisi açı

sından ambargonun kaldırılmasını dayatmakta

dır. Öyle anlaşı lıyor ki bu toplantıda kendini bir 

şekilde ifade etti. Fakat siyaseten bu gerekliliği 

gündeme taşımanın yolu nedir? 

Sayın Büyükelçim Bölge'nin 80 milletve

kilini hareke te geçirmenin etkin bir araç olabile

ceğini ifade ettiler. Ama Bölge'nin geleneksel 

feodal yapısı ve bu geleneksel feodal yapısının 

siyasete yansıması parlementodaki milletvekil

lerinin bu sorunu gündeme taşımasını engelle

mektedir. Başka siyasi organizasyonlar olabilir 

mi? 

ŞÜKRÜ ELEKDAG 

Ambargonun kalkması Türkiye'nin d ışın

daki bir takım faktörlerdendir. Dolayısıyla am-

Irak Ambargosunun Bölgeye Etkileri Arama Toplan tısı 

bargo devam ediyor, kolay kolay Türkiye' ni n et

kileyemeyeceği bir faktör diye tahmin ediyo

rum. Biraz önce değindiğim gibi ambargo başla

dığından bu yana Başkan Bush sonra Clinton 

geldi. Clinton ' da gidiyor ama ambargo kalıyor. 

Yani bu Irak ile Amerika arasında bir gurur me

selesi oldu . Amerika gibi dünyanın yegane gü

cünün bir türlü baş edememesini hazmedemi

yorlar. Yani o bakımdan ben bunun bir s üre da

ha devam edeceğini düşünüyorum. 

Sayın Prof. Dr. Orhan Morgil Financial Ti

mes'a dayanarak iyi haberler verdi. Financia l 

Times güveni lir bir kaynak ama ben fazla iyim

ser olamıyorum . Çünkü bu bi r Saddam kini ola

y ıd ır . ABD'de hangi Amerikalıya sorarsanız 

Saddaın ' a karşı kinini ifade eder. Hükümetler bu 

politikaya kendini kaptırmıştır . Şi mdi seçim ön

cesidir, Saddam'a yönelik politikayı kolay kolay 

değiştiremeyeceği kanısındayım. Saddam bir

çok hususu kabul etse de bu değişmez gibi geli

yor bana. ABD politikayı değiştiremez. Çünkü 

onu alt edecek, seçimlerden sonra ABD belki 

politikasını değiştirebilir. Şunu da belirtmek is

terim, yani hesap şudur, Saddam'ın yerini ala

cak olanda bir asker olacak Irak'ta idare ve ha

kimiyet hem Baas partisinde hem Sünnilerin 

elindedir. Tüm güç Sünni ' lerin elindedir. Sad

dam'ın yerini yine ordudan biri alacaktır. O za

man ABD şöyle düşünür, ne yapalım da kendi

mizi kabul ettirelim. Kendisini Saddam ' ın yeri

ne gelebilecek Sünni· bir generale karşı hazırla

maktadır. O adama demeliyim ki ya benim şart

larıma uyarsın ambargoyu kaldırırım yada de

vam eder, yeni gelen biri de bunu kabul edecek

tir, hesap budur, bu hesap en üst yerlerde yapı la

ınaktadır. Ben bunun kolay kolay en azından 

2000 yı lı nın sonuna kadar değişebileceğini san

mıyorum. 
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Sorunun 2. kısmına gelince; muhakkak ki 

lobiruzi yapacaksınız. Ankara'da lobinizi onaya 

çıkanacaksınız. Şimdi bunu bir imtiyaz olarak 

görecekler milletveki lleri sizin peşinize düşe

cekler ve onlara hissettireceksiniz ki onların se

çilmesi sizin elinizdedir. Ne olursa olsun, hangi 

parti olursa olsun bu Bölge' ye o lan sadakatleri

ni ispat etmek zorundadırlar , g üç sizin elinizde, 

onlarla toplantılar yapıp birtakım taleplerinizi 

his ettireceksiniz. Amerika, Avrupa böyle yapı

yor siz niye yapmayasınız. 

ŞEYHMUS DUYAN 

Ben Mardin SİAD Başkanı Şeyhmus Du

yan, aynı zamanda GÜNSİAD Yönetim Kurulu 

Üyesi, GÜNSİAD'a Mardinli müteşebbisler 

olarak şükranlarımı ifade ediyorum, çünkü eğer 

10 yıl önce bu tartışmaları açsaydık ne PKK be

lasına ne Hizbullah belasına düşerdik, memleke

timizi daha ileri götürürdük. 

Sayın Büyükelçim bugün ki konuşmaları

nıza katılmamak mümkün değil , Irak'a yılda 4-5 

kez gidip geliyoruz Irak meselesini fazla dağıt

madan tabi büyüklerimizden özür dileyerek an

latmak istiyorum. Bir insan evlenmek istem iş, 

evlenmiş haliyle 1-2 sene geçimini iyi sağlıyor, 

ondan sonra başka şeyler peşinde koşmaya baş

lıyor. Güneydoğu 'nun tabiriyle 2. evlil ik yapa

cak, hanıma diyor ki; sen tepsiyi niye yan tutu

yorsun, yemeği yanlış diziyorsun .... vs. Sonra 

hanım hamur yoğuruyor, hanım poponu fazla 

sallıyorsun diyor, kadın diyor ki; ben hamur yo

ğuruyorum, valla falan filan yani kadına yapı lan 

iş, bizim açımızdan Saddam'a yapılandır, işte 

böyle bir bahanedir. 

Herhalde sayın babamız farkına varmıştır, 

zaten geçende onları Mardin ' de açıl ışta ka~ıla

mıştım , herhalde baba bize bir yol bulmuştur 

ambargonun kalkması için , onun için kendisine 

biz de teşekkür ediyoruz. 

Bir de Sayın Hocam diyor ki sayın millet

veki lle rine gidin . TÜSİAD toplantısında Sayın 
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Genel Başkanımıza bir mesaj yolladık , ama 

kimse okumadı kusura bakmasın. Bölge'deki 

mi lletvekillerini biz mi seçiyoruz, kusura bak

mayın hocam 80 milletvekili gitmiş, 40'ı zaten 

hortumlama olayından gitmiş, 40'ı da genel 

merkeze verdiği vaatlerle "işte ben senin sözün

den çıkmıyorum, işte ben sana şu kadar verdim" 

gibi nedenlerle gitmiş. Şu anki başımızın belası 

TPIK olay gibi, Güneydoğu' da sağolsun devlet 

herşeyden kurtarıyor bizi ama şu anda bela 

TPIK kazandığımızı da ona veriyoruz. Allah'a 

şükürler olsun onu da Başkanım Ankara' ya gi

derse bildirir. TPIK'in parası cebimizden çıkı

yor, eğer bu Bölge' ye bir şey yaparken vergi di

ye, vergimizi zaten veriyoruz, Güneydoğu halkı 

çok zor durumda kalıyor bazı şeyler var bela gi

bi malum bildiğiniz belalarTPIK g ibi. 

Teşekkür ediyorum. 

ŞÜKRÜ ELEKDAG 

Popo meselesinde haklısınız. 

ŞEVKET AKALIN 

BOTAN fuarcılığın sahibiyim, Dış Ticaret 

Müsteşarlığı ' ndan gelenlere sormak istiyorum. 

Biz 2 yıldan beri Diyarbakır ' da fuar faaliyeti ya

pıyoruz. İç ve dış ticaret trafiği başladı , bu bağ

lamda Sayın Başkanımın söylediği g ibi , eğer 

üretilen hizmetleri satamıyorsak, dünya pazarın

da şansımız olmaz. Dolayısıyla bi ı.im bu fuar 

alanında alıcı ve satıcıyı ka~ılaştırmaya yönelik 

bu girişimlerimizde komşu ülkelerden bir takım 

heyetleri çağırabilirsek, yine burada oluşabile

cek bir takım heyetleri gezdirip, komşularımıza 

gidebilirsek ciddi anlamda trafik başlamış ola

caktır. Ben bu anlamda Sayın Tevfik Mengü'ye 

soruyorum. Acaba Anlaşmalar Genel Müdürlü

ğü'nce yürütülmekte olan bu çalışmalar gıyabın

da biz Suriye'den heyetleri buraya davet etsek, 

Diyarbakır veya Bölge'den heyetleri o ülkelere 

götürme konusunda girişiml erimiz olursa bu ko-
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nuda yardımcı olacaklar mı? Zira geçen sene 

Mardin sanayicilerinin Suriye'ye yapmak istedi

ği gezi bir şekjlde Dışişleri Bakanlığı 'nca uygun 

görülmedi . Yani şu anda içinde bulunduğumuz 

konum itibariyle bu diplomatik ticari trafiği Di

yarbakır merkezli olarak başlattığımızda kurum 

olarak bize yardımcı olacaklar mıdır ? Bunun 

için özellikle ihtiyaç mukabili olan çalışmaları 

planlama , programlama ve uygulama konusunda 

kurumsal bir yapılanmayı düşünüyorlar mı? 

Çünkü mevcut kurumlarla bu çalışmaların yürü

tülemeyeceği görülmektedir. 

Teşekkür ediyorum. 

TEVFİK MENGÜ 

Şevket B ey' in sorusunun cevabı bizce çok 

net İran , Irak ve Suriye'ye yönelik karşılıklı ti

cari heyetlerin ziyaretlerinin organizasyonu gibi 

çalışmalar yapıldı , programlar yapıldı , tarihleri 

size hemen yarın bildirmeye çalışacağım. Bunun 

dışında yapılacak işler için her tü rlü yardımları 

yapmaya hazırız. 

Teşekkür ediyorum. 

REŞİT YILMAZ 

B en Kızıltepe TSO Meclis Başkanıyım. 

Bölge'de böyle bir diplomatın Güneydoğu'ya 

bu yaklaşımı görmek bizim için sevindirici . 

Bizim sorunumuz şu: Güneydoğu 'ya her si

yasetçi bir kulp bulunuyor. Kimi diyor ki Gü

neydoğu geri kalmış, kimi diyor ki terör olma

saydı da böyle olurdu, 2-3 yıldır Güneydoğu 'da

ki bu o layların çözümünün 8 yıllık eğitimle ola

bi leceğini söylediniz. Birileri Güneydoğu 'yu 

hep kaşıyor, bizde oynamaya çok yatkın ız ve 

bunun acısı nı çok çektik. Benim büyüklerimden 

istirhamım şu; birileri yine oynatmaya kalkışırsa 

ellerini tutun , biz de boş yere oynamayalım . 

Teşekkür ederim. 
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Dr. OLCAY ÜNVER 

8 yıllık eğitim değil 8 yıllık kalkınma planı 

demişti Şükrü Bey. 

ŞÜKRÜ ELEKDAG 

Katılıyorum , mantalitesine kaLLlıyorum . 8 

yıllık entegre plandan bahsediyoruz ama 8 yı llı k 

eğitimi de kastediyorum. Kalkınma eğitim ister, 

size bir hususu anlatmak istiyorum. LASAL'ın 

bir demir kanunu var. İk i kuraldan oluşur. 

Bu kurallardan birincisi şudur; insanoğlu 

eşitlik ister, insanoğlunun bunu istemes i poziti f 

bir histir, kendisini aşağıda görüp refah, ekono

mi , eğitim , mutluluk, bakımından kendisini ve 

hüviyetini daha yukarıda olanın düzeyine çı

kartmak ister, yani pozitif bir şeyd ir eşi tlik . 

İk inci kural ise şudur; eğer insanoğlunun o 

noktaya çıkma umudu kalmazsa yine eşitlik ister 

ama yukarıdakini aşağıya çekerek. Bu budur, 

uygarlık tarihi budur, çalışarak yapmak istiyor, 

eşitlik istiyor. Ama bu yolu ona kaparnışlarsa 

yukarıdakini aşağıya çekerek eşit lik ister. 

Demek ki bu Bölge'ye ne yapmam ız gere

kiyor, bu Türkiye' nin problemi , tabii ki hep be

raber çalışacağız.. İnsan bu düzeye gelecek, 

umul taşıyacak, bu umut yanacak, yanacak ki 

biz birtakım şeyleri yapabilelim. 

Teşekkür ediyorum. 

BEDRETTİN KARABOGA 

GÜNSİAD'ın Güneydoğu Bölgesi ile ilg ili 

çalışmaları hakkında bilgi vermek istiyorum. 

Dokuz ildeki SİAD'ların üst kuruluşu olarak 

Bölge'de "stratejik araştırma merkezi" kurma 

projemiz var. Bunun içinde Bölge valileri , yerel 

yöneticiler ve üniversiteler vardır. 

Arkadaşlarım gibi benim de milletvekille

rinden beklentim yoktu r. Teşekkür ederim. 
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YUSUF SOM 

Ben Şırnak TSO Başkanıyım . Birinci husus 

ambargo kalkana kadar bu sınır ticaretinde bazı 

iyileşmeler istiyoruz. Bunlar il ihtiyacını karş ı 

layan maddeler olabilir. Özellikle hayvancılık 

konusunda Şırnak büyük sıkıntı çekiyor. Daha 

önce ihraç ederken bugün ithal ediyoruz. İl ba

zında ambargo kalkana kadar birtakım avantaj

ların olması gerek diye düşünüyorum . fkinci bir 

husus ambargo inşallah kalkar Bö lge rahat eder, 

ama o zamana kadar mevcut araç larımız 40-50 

bine yakın, Bölge içinde devlet nezdinde araç 

başına kredi verilmesi gerektiğini düşünüyorum . 

Sizlere teşekkür ediyorum , saygılarımı su

nuyorum. 

BURHAN SÜMER 

Ben Diyarbakır Ticaret ve Sanayi Odası 

Başkan Yardımcısı ve GÜNSİAD Yönetim Ku

rulu üyesiyim. 

Ambargonun Bölge'ye ve Türkiye'ye etki

leri büyük, ama her nedense Türkiye'deki med

ya patronları buna değinmiyor , bu insanl arın 

dertlerine çare aramak için bir yazı dahi yazmı

yorlar. Sayın Elekdağ' dan köşesinde bu konuyu 

incelemesini istirham ediyorum. 

ADNAN ELÇİ ( Kızıltepe TSO Başkam) 

Biz de bir takım incelemeler yapuk Kızılte

pe olarak ve bunu raporlaştırd ı k. Bunları da size 

dosya o larak sunmak istiyorum . 

MEHMET ASLAN 

Sayın Elekdağ'a bir sorum var. Biz 96'da 

yaptığımız mitingde bir slogan geliştirdik, hiç 

kimsenin Birleşmiş Milletler dah i olsa herhangi 

bir kuruluşun , bir ülkenin siyasi yönetici lerini , 

kend ine çekme uğruna, o ülkenin insanlarını ve

ya o ü lkeyle ticaret yaparak geçinen insanlan aç-
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lık ve sefalete mahkum etme hakkı var mıdır? 

Şimdi bunu söylemek istiyorum, e konomik am

bargonun getirdiğini halklar çekiyor , yönetim 

saraylarda oturuyor. 

Halk perişan , Birleşmiş Mille tler insan 

hakları için organize olmuş, bu konunun üzerine 

titreyen Birleşmiş Milletler bu kanun ve yaptı

rımla ne yapmışur. Burada çifte s tandart var 

Örneğin Sırpların Kosovalı ' lara Saraybos

na'da yaptıkları var, Çeçenistan ' da yapılanlar 

var. Ş imdi bir kere ekonomik ambargo bize gö

re mantalite olarak yanlış, yani diyelim ki Irak'a 

silah ambargosu, siyasi olarak yapılabili r, ama 

halka ambargo uygulanması yanlıştır. 

ŞÜKRÜ ELEKDAG 

Bence de ambargo esas amacını aşmışıır, 

düşünülen hedefe ulaşamamıştır, buna karşın ta

mamen masum halkı etki lemekted ir. Yani sorun 

şurdan çıkıyor, böyle bir durumda, Arap Ligi 

Irak halkına yakın konuşmalıydı , önce yaptılar 

fakat sonra Saddam'dan umudu kesince onlar da 

konuşmayı kestiler. Ambargonun hakikate n bir 

anlamı kalmamışur. Biz bu konuda Arap Li

gi'nden öteye geçemiyoruz. 

Ama dünyada birde "real politik"var, Bir

leşmiş Milletler ' in insani yaklaşıma sahip olma

s ı gereken bir kuruluştur . Yani Amerikan Devle

ti' nin s iyasete duyarlı bir kamuoyu olması 

BM'in böyle bir karar almasını da engelliyor. 

Bu böyle, bir türlü hazmedilemiyor. 

Amerikalı General Schwarshko pf anı l arın

da diyor ki "Bağdat'a 70 km. kalmıştı ama geril

la savaşına dönüşür diye izin vermediler". Bazen 

basire tleri tutuluyor liderlerin. Neden bunu yap

tı Amerika? Amerika Irak ' ın tüm askeri tümen

lerini de bilerek yok etmedi. Nedeni Şiilere kar

şı ellerinde tüm en kalsın , Şiiler ayaklanıp i ran' la 

birleşmesin diye. Tabi biz bunları bu kişilerin 

yazdıkları anılarından öğreniyoruz. 

İşte " real politik " budur. 
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MEHMET ASLAN 

Peki efend im çok teşekkür ediyorum. Dev

let politikalarını anlatuk. Devlet politikalarının 

sadece Birleşmiş Milletle r' in büyük oranda e tki

sinde olduğunu gördük. Dünyada insan hakları 

dene n bir kavram var, insan haklarını sağlayan 

kurumları, siv il toplum örgütlerini görüyoruz. 

Yalnız benim en çok anlayamadığım ko nu şu ; 

Körfez Savaşı ' nda kara batak kuşlarını TV ' le r

den görüyoruz , üzülüyoruz, burada 10 yıldır 

binle rce insan açlıktan ö lüyor ve benim bö lgem

de normal tic aretini yapamamaktan dolayı i şs iz 

i nsanların aile le ri açl ı kla karşı karşıya kalıyor, 

sivil toplum ö rgütlerinin insan hakları örg ütleri

nin niye dikka tini çekmiyor. Kaldı ki Birleşmiş 

Mille tle rin daha fazla hakkı var buna bir anlam 

veremiyorum . 

ŞÜKRÜ ELEKDAG 

Dünya s iv il toplum örgütlerinin de günde

mi vardır. Siv il toplum ö rgütleri hükümetler ile 

temas halindedi r. Bizim bunlarla temas halinde 

olan siv il toplum örgütümüz yok, d ünyada bir 

çok sivil toplum örgütleri hükümetle ri üzerinde 

baskı yapıyor, Amerika gibi bir devletin s ivil 

toplum ö rgütleri son derece önemlidi r. Gerçek 

sivil toplum ö rgütlerine sahiptir. Türkiye'de bir 

iki tane var bunlardan bir tanesi TEMA 'dır , ya

ni bu sorun budur. 

Bir iki şey söyleyebilinniyim; Amerika'nın 

politikasını çok iyi takip etmeliyiz . Amerika' nın 

Saddam' ı de virmek isted iği kanaatinde değilim 

amacı Irak ' ı fevkalade güçsüz halde tutma kur, 

bu amaç, İsrail ' in de işine geliyor tabi ki Sad

dam ' ın devrilme tehlikesi var, Irak' taki Şiilerin 

acaba İran ' la bir irtibatı olur mu? Dolayıs ıy l a 

politikası ne Saddam' ı devinnek ne de ambar

goyu kaldırmak , bu gerçeği anlamak lazım . S ivil 

toplum ö rgütle ri niye karşı çıkmıyor, çünkü 

Amerika Saddam'ı öyle öcü haline ge tirdi ki on

larda ona inanıyor. Amerika öyle bir politika 

yaratmış ki , hem sivil toplum örg ütlerini , hem 

de S addam' ı g üçsüz bırakmış oluyor. 

Jrnk Ambargosunun Bölgeye Etkileri Ar.ınıa Toplantısı 

Bu noktalara dikkat etmek laz ım , bu du

rumda Türk.iye ne yapabi lir, Türkiye'nin nor

mal olarak BM' nin uyguladı ğ ı ambargoyu kal

dırması mümkün deği l. Burada önemli olan cn

fonnal olara k birşeyler yapılabilir, burada yapı

lan toplantı gibi sivil toplum örgütleri nin birşey

ler yapabilmes i, i şadamlarının sınır ticare ti gibi 

yapabileceği birtakım şeyler olabilir. 

Belki b ir yı l sonra ambargo kalkar ama am

bargo kalktıktan sonra ki tedbirleri de şimdiden 

almak lazım . Ticare timiz çok düşük, Bölge ve 

ülke olarak çok ciddi çalışmalar yapmalıy ız. 

Devlet bazı girişimlerinde tabii ki Amerika'yı 

göz önünde bulunduracak , devlet çok çekingen 

davranıyor bu ko nuda Dışi şleri Bakanlığı ılımlı 

bir yola girmelidir. F akat dediğim gibi ABD' nin 

Saddam'ı devirmek istediğine i nanmıyorum. 

Çünkü Saddam gittiğinde sivil toplum örgüt leri

ne diyecek b ir şeyi kalmayacak ve Irak da güç

lenmeye başlayacak . Buna da ABD-İsrail po liti

kası açısından bakuğımızda durum iyi değildir. 

Ama Türk.iye'ni n bu konuda kendi çıkarlarını 

maksimum edecek şeki lde davranmasıdır ö nem

li olan, bu da çekingenlilde olmaz. 

SEYHAN A YDINLIGİL 

Ben bir açıklama yapmak istiyorum , bu 

teknik bir açık lama olacak. BM bir yandan insan 

hakları savunuculuğu yaparken bir yandan da 

insan haklan ihlalleri konusunda uygun o lma

yan ortamlarda kendisini bulmaktadır. Bunlar 

olağan , bu yapısı ile ilgili bi r şey. Biliyorsunuz 

BM'nin bir s iyasal yapısı var, bütün mille tle r bi

raraya gelmiş , dünyayı ilgilendiren global karar

lar alınmakta, diğer taraftan bu siyasal kararların 

iyi veya kötü sonuçlarını ele alıp bunu tekn ik iş

birliği şek l inde çözmeye yönelik bir iş birliği 

platformu var. Esas mesele bu iş lemde yanlış 

kararlar siyasal platformlarda alınıyor, daha son

ra bunu teknik platformda çözmek için bir takım 

yaklaşımlar gel i ştiriliyor . İletişim çok i yi o lmu

yor belki , öne mli ola n siyasal yapıda alınan ka

rarları uygun bir şekilde diğer yapıya aktarabil -
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mek, önemli olan bu iki lemi he m Türkiye açı

sından hem diğer milletler aç ısından onu ta

mamlamak ve o mekaniz ma içerisinde kendi 

faydalarımıza yararlanmakur. 

MEHMET ASLAN 

Biz neden Birleşmiş Milletle r'in Irak am

bargosu yapurımları komi Lesine üye olmadık. 

DIŞİŞLERİ BAKANLIGI TEMSİLCİSİ 

Birleşmiş Milletler' in Yapurımlar Komite

si ' ne üye olmak tıpkı diğer komiteler için oldu

ğu gibi seçimle olur. Ben buraya girmek istiyo

rum deyince, üye olunmaz. 

ŞÜKRÜ ELEKDAG 

Müzevir ülke olmak ve yoğun zarar görmüş 

o lmak Yaptırımlar Komitesi'ne girmek için ye

terli olmalıydı , bu gerekçelerle gidilerek Birleş

miş Milletler' le görüşülmeliydi . BM 'de gruplar 

vardır ve gruplar arasında herşey pazarlı kla olur 

eğer BM Güvenlik Konseyi ' nde 5 daimi ülke 

arasında değilseniz siz de birtakım şeyleri pazar

lıkla yapacaksınız, takas ederek, Türkiye Avru

pa grubundadır ama Yunanistan da Avrupa gru

bundadır, bu da Türkiyc' nin yolunu kesmiştir. 

Örneğin Türkiye yıllardı r BM'nin Güven

lik konseyi daimi olmayan üyeleri arasına bir 

türlü girememiştir. 

Dı ş Ticaret' ten arkadaşlarımız Türkiye 

Amerika arasındaki ticaret ve yatırım çerçeve 

anlaşmasının içeriği hakkında ve İsrail ' le düşü

nülen özellikle serbest bölge hakkında bilgi ve

rir misiniz? 

TEVFİK MENGÜ 

İran, İsrail, Irak ve Suriye ile fuarlar ve bir 

takım teknik iş lerle ilg ili görüşmeler yapıyoruz. 

İran ve İ srail ' le yaptık, I rak ve Suriye ile önü-

33 

müzdeki haftalarda yapacağız. Gel işmiş ülkele

rin hepsinde ihracat payının büyük bir kısmı 

komşularıyl a yapı lan ticareti kapsar, biz de ise 

Türkiye ile komşularının ihracat oranı % 8 civa

rında olmaktadır. Biz ihracatın komşularla geliş

mesinden yanayız. Irak' la olan ticaret konusun

da söyleyeceklerim şu kadardır, bu yılın sonuna 

kadar Irak'a olan ihracatımız 300 milyon $'aka

dar çıkacak. Bu konuda realizasyonumuzu 6-8 

hafta içerisinde görüceğiz. 

ENDER ÖNCÜ 

Bu toplantıya katılmak mutlu etti beni, se

çilmiş serbest bölge konusu Türkiye için olduk

ça önemli bir konu. Bildiğiniz gibi iki tane çalı

şan seçilmiş serbest bölge var Ürdün 'de. Bu ser

best bölgeler için İsrail'le yapılan anlaşma şu şe

kilde; İsrail menşeli hammadde ve ara madde

le rle üretilen ürünler ABD'ye kotasız ve güm

rüksüz olarak girebilecektir.Biz bunu Dış Tica

ret Müsteşarlığı olarak 2,5 yıl önce ilk fark etti

ğimizde biz kurum olarak şöyle bir yol düşün

dük. STA aracılığıyla Türkiye'de üretilen mallar 

Ürdün 'deki serbest bölgeye yollanarak ve Ür

dün Q1enşeli gibi bu malları Amerika'ya kotasız 

ve gümrüksüz gönderebilme k ve hemen uzman

ları çağırd ık , toplantılar yaptık ve bi rtakım fir

malar bunu uygulamaya başladı. 

Kimileri başarılı kimileri başarıs ız oldu 

teknik nedenlerden dolayı ve daha sonra düşün

dük böyle bir seçilmiş bö lge neden Türkiye'de 

olmasın diye. Böylece gümrüksüz ve kotasız ge

çi şler olacağından dolayı Amerika 'da bazı zor

luklarla karşılaşılmayacaktı. Bu konu ile ilgili 

birtakım toplantılar yaptık, tabü bu konunun bir 

ayağı Amerika, Amerika Ticaret ve Yaptırım 

Çerçeve Anlaşması çerçevesinde buna sıcak 

baktıklarını söylediler ve hemen Bölgc'ye Mark 

Parris Başkanlığında bir heyet yolladılar. 

Bu olumlu gelişmeler sonrasında İsrail ile 

görüşmeler oldu. Haftaya İ srail ile yine görüş

melerimiz olacak ve bunların sonucunda bazı 

durumları n netleşmesi ni umuyoruz. Eğer bu ger-
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çekleşirse Türkiye'de Diyarbakır, Mardin, An

tep ve Adana' nın başvuruları var, bunlar en üst 

düzeyde kararlara bağlı olacak. Burada önemli 

o lan İsrail' in bu konuya nası l bakacağı , İsrail bu 

konuya o lumlu baktığı takdirde hangi ilde karar 

verirse bu Seçilmiş Serbest Bölge'nin hem o ilin 

istihdamına hem kalkınmasına büyük katkısı 

ol acaktı r. 

Biz Dış Ticaret Müsteşarlığı olarak gele

cek hafta bu toplantıdan olumlu sonuç almayı 

düşünüyoruz. Bu Seçilmiş Serbest Bölge' nin te

mel hedefi tabii ki Amerikan pazarı , belli bir ta

kım sektörlerde olacak ve başta tekstil olacak. 

Bizim Müsteşarlık olarak hedefimiz öncelikle 

komşu ülkelerle ihracatı geliştirmek, İsrail ' i de 

komşu ülke olarak görüyoruz. Bu konuda çalış

malarımız devam edecektir. Teşekkür ediyorum. 

MEHMET ASLAN 

Canlı hayvan konusuna değinmek istiyo

rum. Ambargo öncesi Bölge'den canlı hayvan 

ihracatı 480-500 milyon$ dolayındaydı. Bunun 

çoğu Gaziantep'ten yapılmaktaydı. Şu an ise 

Gaziantep' ten yapılan canlı hayvan ihracatı 8 

milyon $ civarındadır. Ambargo nedeniyle Irak 

ve Doğu ülkelerine geçişimiz engellenince sade

ce Suriye üzerinden Körfez Ülkeleri'ne geçi şi

miz kaldı, Suriye'de buna izin vermiyor, nedeni 

kendi hayvanlarını bu ülkelere veriyor. Bizim 

canlı hayvan ihracatımızı birçok zorluluklar ya

parak öldürdüler. Tekrar Irak üzerinden Körfez 

Ülkeleri ' ne geçiş olabilir mi? Bu da bizim canlı 

hayvan ihracatımızı canlandıracaktır. 

MAHMUT ASLAN 

DİSİAD Yönetim Kurulu üyesiyim . Kon

ferans boyunca bizim yasaların , devlet yöneten

lerinin peşinde olduğumuz sonucunu çıkardım . 

Oysa hukuk yok, sivilizasyon yok, hukuğun ol

madığı bir yerde ticaret gelişemez. 
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ŞÜKRÜ ELEKDAG 

Tabii şikayetlerimiz var. Hukuk ve adalet 

düzeninde aksaklıklar var. Türkiye 'de herkes 

hukuku konuşuyor, ancak "Türkiye' de hukuk 

yok" diye bir şey olamaz. Bizim bir takım dev

let geleneklerimiz var. Dünyaya belki tam ola

rak ayak uydurabilmiş değiliz. 90'1ardan sonra 

dünya değişti. Şimdi eski kapalı toplumlarda da 

hukuk gelişmeye başladı. AB'yc adaylık Türki

ye için bir kamçı olacaktır, bir katalizör olacak

tır. Sizin isyanınızı anlıyorum. Ama Türkiye' nin 

önündeki ufuklar karanlık değil , Türkiye gelişe

cek. 

Asıl sorun şu ; bizim gözümüzü karartan 

enflasyon olmuştur. Bir de Türkiye' deki ekono

mik pasta büyümüyor ama nüfus büyüyor. Bu 

nedenle daha fazla sürtüşme oluyor. Şu üç sene

lik stabilizasyon programı başarılı olursa bu pas

ta büyüyecek , herkes için daha iyi bir ortam ola

cak. Ekonomik hayattaki düzen birtakım diğer 

adımların daha rahat atılmasını sağlayacaktır. 

MAHMUT ASLAN 

Benim demek istediğim burada s ivilizas

yon hiç konuşulmadı , sadece devlet konuşuldu. 

YEŞİM ORUÇ 

Birleşmiş Milletler Kalkınma Progra

mındanım . Şu anda burada biraraya geli şimiz bir 

sivil insiyatif olarak ortaya çıktı. Bu nedenle ben 

burada bu sivil insiyatifi ortaya çıkaran GÜNSİ

AD'a teşekkür etmek istiyorum. Bugünkü top

lantı biraz da Sayın Alfredo Witchi ' nin 2 ay ö n

ce GÜNSİAD üyeleri ile yaptığı toplantıda yapı

lan konuşmalardan esinlenerek onaya çıktı . 

Dr. OLCAY ÜNVER 

Sanıyorum konuyla ilgili tüm sorunlar tar

tışıldı , böylece panelimiz bitiyor. Yann beyin 

fırtınası şeklinde devam edecek. 
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Moderasyon Raporu 

Metaplan Tekniğiyle Beyin Fırtınas ı 

1- TOPLANTI SONUÇLARI 

Beyin Fırtınası , bir gün önce düzenlenen 

panelin aydınlattığı bir ortamda düzenlenmiştir. 

20'ye yakın katılımcının yer aldığı beyin fırtına

sında ambargonun Bölge' deki etkilerinin geniş 

bir çerçevede belirlenmesi, irdelenmesi ve tartı

şılmas ı sağlanmıştır. 

Katılımcıların aktif olarak katıldıkları tar

tışmada, onlardan ambargodan doğduğu göz

lemlenen sorunlar ve çözüm önerilerini Metap

lan tekniği açıklanarak, bu yöntemle ifade etme

leri istenmiştir. 

Bu tartışma sonrasında oluşan mutabakat 

çerçevesinde ifade edilen sorunlar ve öneriler 

aşağıda sunulmuştur. (Mutabakatın sağlanama

dığı görüşler ayrıca belirtilmiştir). 

l a- AMBARGONUN BÖLGE'DE 
MEYDANA GETİRDİGİ 

SORUNLAR 

• Bölge'deki iç istikrar bozulmuştur . 

• Genel anlamda, ambargo Bölge ekonomi

sine büyük bir darbe vurmuştur. 

• Ambargonun zararlarına karşı Bölge işa

damları yeterince etkin bir organizasyon içine 

girememişlerdir. 

• Bölgedeki vatandaş ve işyerleri için çok 

önemli bir gelir kaybı doğmuştur. 

• Irak pazannın kapanmasıyla beraber, üre

timde daralma yaşanmıştır . 

• Taşımacılı k sektöründe ve sınır ticaretin

de ekonomik kriz oluşmuştur . 

• Kriz, dolaylı yoldan Bö lge'deki terör ha

reketlerini de destek lemiştir. 
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• Bölge'deki ekonomik gelişimin yanısıra, 

sosyal gelişim de sekteye uğramıştır. 

• Türkiye' nin dış kanallardan aldığı sın ırlı 

ambargo tazminatının önemli bir kısmı en bü

yük kayba uğrayan Bölge'ye yansımamıştır . 

• Ambargo ve oluşturduğu ekonomik kriz, 

Bölge'de toplumsal hareketlere yol açmıştır. 

• Ambargo nedeniyle diğer Ortadoğu böl

gelerine olan transit ticaret de önemli ölçüde za

rar görmüştür. 

• Hizmet sektörü de zarar gören sektörler 

arasındadır. 

• Bölge'de istihdam azalmış, işsizlik art

mıştır. 

• Sadece taşımacılık gibi ana sektörlerde 

değil, kaportacılık , lastik satışları, lokantacılık 

gibi yan sektörlerde de önemli bir ekonomik kriz 

oluşmuştur. 

• Ambargo nedeniyle oluşan ekonomik kriz 

ve gelir kaybı, Bölge girişimcisinin geleceğe gü

venle bakmasını ve teşebbüs kabiliyetini zayıf

latmıştı r. 

• Ambargo ve akabinde oluşan kriz yüzün

den Bölge'de iç ve dış hareketi hızlanmıştır. 

• Bölge'deki çoğu küçük ve orta ölçekli pek 

çok sanayi işletmesi ·atıl kapasite ile çal ı şmak 

zorunda kalmıştır. 

• Sınır ticareti azalmıştır. 

• Bölgesel kalkınma sekteye uğramı ştır. 

• Ambargo nedeniyle Irak ve Türk halkları 

arasında bir soğukluk başlamış olabilir. 

• Güneydoğu Bölgesi'nde Ortadoğu ülkele

rine yapılan ihracat azalmış ve iktisadi gelişme 

zarar görmüştür. 
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• Ambargo. Bölge halkının ekonomik ve 

sosyal haklarını kullanmasında da sıkıntı lar 

oluşturmuştur. 

• İşsizliğin artması sosyal sıkınuları da be

raberinde getinniştir. 

• Ambargo Bölge' de temel ekonomik sorun 

o larak algılanmaktadır. 

• Bölgesel gelişmeye de verdiği zarar yü

zünden , ambargo ülkemizin AB'ye giri ş süreci

ni de olumsuz yönde etkilemiştir. 

• Bölge'den sadece insan göçü değil, ser

maye ve yetenekli insan göçü de hızlanmıştır. 

• Ambargo, Bölge insanının girişimci po

tansiyelini köreltmiştir. 

• Ambargo nedeniyle, belirli firmalara veri

len akaryakıt toplama merkezi imtiyazı rekabeti 

olumsuz yönde etkilemiştir . 

• Habur Gümrük Kapısı'nda sorunlar oluş

muştur. 

• Hükümetin Bölge'ye karşı yürüttüğü po

litikada tutarsızlıklar meydana gelmiştir. 

• İç ve dış hukuk bakımından ambargonun 

kabul edilmesi mümkün değildir. 

• Bölge'deki ticaret ve özellikle ihracat 

azalmıştır. 

• Ambargodan doğan bütün bu sıkıntılar 

uluslararası platfonnlarda yeterince aktarılama

mıştır. 

• Ambargonun ticaret hacmini daraltması 

nedeniyle kişi başına düşen milli gelirde de 

önemli azalma görülmüştür. 

• Taşımacılık sektörü küçülmüştür. 

• Sadece çalışanlar için değil , çok sayıda ai

le için de ambargo gel ir kaybı anlamına gelmiş

tir. 
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lb- AMBARGODAN DOGAN 

SORUNLARA İLİŞKİN 

ÇÖZÜM ÖNERİLERİ 

• Ambargo kaldınlmalıdır. 

• Kısıtlı imkanlarıyla ağır vasıta satın alıp, 

tadilatlarla mazot ithalatı yapan pek çok araç sa

hibi için ambargonun kalkması durumunda uğ

rayacakları zararların ıa.ı;min edilmesi gerekir. 

(BU KONUDA MUTABAKAT SAÔLANA

MADI) 

• Ambargonun kalkması Bölge'nin ihracat 

potansiyelini beklendiği kadar artırmayacaktır. 

Bölge ihraç edeceği gıda ağırlıklı ürünleri mev

cut rejimde lrak'a zaten satabilme imkanına sa

hiptir. (BU GÖRÜŞ BİR ÖNERİ DEÔİLDİR) 

•Ambargonun kalkması halinde Bölge'de

ki canlılık tekrar ol uşacak ve Bölge insanı bu 

imkandan yararlanacaktır. 

• Ambargo bugün temel sorun gibi görün

mektedir. Ancak temel sorun, Bölge' de ekono

mik çeşitlilik olmayışıdır. (BU GÖRÜŞ BİR 

ÖNERİ DEÔİLDİR) 

• Halihazır yakıt taşımacılığı nı düzenli ve 

tepkileri çekmeyecek şekilde devam ettirmek 

gereklidir. 

• Bölge'de altyapıyı güçlendirici projeler 

uygulanmalıdır. 

• İsrail üzerinden, bu ülkenin ABD ile olan 

serbest ticaret anlaşmasını kullanarak Bölge' den 

ticareti geliştirmek için çalışmalar yapılmalıdır. 

• Ambargodan doğan zararların tam ve sağ

lıklı bir envanterini çıkarmak gereklidir. 

• Ambargo konusunda ülkemizin takip etti

ği politika yeniden irdelenmelidir. 

• Alternatif yeni dış pazarlar aranmalıd ı r. 

• Ambargoyu aşmak için yeni yöntem ve 

taktikler geliştirilmelidir. 

• Sivil toplum örgütleri Birleşmiş Millet ler 

nezdinde aktif gi rişimlerde bulunmalıdır. 
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• Bölgesel ve stratejik avantajlanmıLın 

(müttefiklere sağlanan imkanlar gibi) etkin şe

kilde kullanılması gereklidir. 

• BM'e hükümet tarafından politik baskı 
yapılmalıdır. 

• lrak üzerinden Onadoğu ülkelerinde ihra

cata yönelik pazarlama imkanlarının sağlanması 

gereklidir. 

• Dünya çapında ambargodan doğan uırar
lar konusu daha iyi anlaulmalıdır. 

• Dışişleri Bakanlığı ' nın ve Dış Ticaret 
Müsteşarlığı 'nın daha etkin ve dinamik çalışma
lar yapması gereklidir. 

• Bölge'de ayn bir dış ticaretle ilgili temsil
cilik kurulmalıdır. 

• Alternatif pazar arayışına paralel olarak, 
Onadoğu ülkeleri ve komşu ülkelerle ticaretin 
arurılması hedeflenmelidir. 

• Bölge'den göç edenlerin ve sermayesını 

beraberinde götürenlerin dönüşü için inandırıcı 
devlet politikaları gereklidir. 

• Kentsel ve sektöre! bazda serbest bölge
ler kurulmalıdır. 

• Ambargo kısa vadede kalkmayacaktır. 
(BU GÖRÜŞ BİR ÖNERİ DEGİLDİR) 

• Komşu pauırlara hitap edebilecek endüst
riyel altyapı oluşturulması gereklidir. 

• lrak ile ihracatın geliştirilmesi yönünde 
kolaylıkların sağlanması gereklidir. 
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• Pazarlama için bu ülkeye gidecek ihracat

çılara kolaylıkların sağlanması gereklidir. 

• Bölge ekonomisinde taşımacılık dışı sek

törlerin geliştirilmesi gerekir. 

• Alternatif bir sektöre! açılım olarak, Böl

ge 'nin turizm potansiyeli kullanılabi lir hale geti

rilmeli ve turizm pazarlaması geliştirilmelidir. 

• Ambargonun etkilerini azaltmak için, 

Türkiye Odalar ve Borsalar Birliği ve Bölge ti

caret ve sanayi odalannın, ayrıca SİAD'ların 

Irak ve diğer Onadoğu ülkeleri ile ekonomik 

ilişkiler kurulmasında aktif rol alması gereklidir. 

• BM ambargosunu açıkça deler duruma 

düşmeden sınır ticaretini geliştirici önlemler al

mak gerekir. 

• Alternatif yeni sektörlerin araştırılması 

gerekir. 

• İhracata uygulanan teşviklerin Habur Sı

nır Kapısı için de uygulanması şarttı r. 

• Girişimciliğin ve kendine güvenin yeni

den tesisi için ciddi bir rehabilitasyon politikası 

gereklidir. 

• Türkiye'de Ürdün'ün izlediği yolu izleye

rek ambargonun etkilerini zayıflatmalıdır. 

• Bölge ülkeleriyle ticaret geliştirilmelidir. 

• Ambargoya karşı Bölge işadamlarının 

birlikte hareket etmesi sağlanmalıdır. 
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